
1113  اكران فيلم خارجى
 آسيب مى زند

مرد خشن زن اولش را
 مقابل چشمان زن دومش كشت

حل مسئله حاشيه نشينى
 از ايستگاه اول 

عباسعلى سپاهى يونسى: كلانشهرها روزگارى 
شهرهاى كوچكى بوده اند كه بنا به دلايلى روز به روز 
حجيم تر و حجيم تر شده اند و به حجم هايى بدقواره 
تبديل شده اند. حجم هايى كه سر و ته آن ها معلوم 
نيست و وقتى سر و ته چيزى معلوم نباشد، مديريت 

كردن آن هم با مشكل روبه رو مى شود.
بزرگ تر شدن سريع شهرهاى بزرگ، باعث شده است 
تا آن ها داراى حاشيه شوند و اين حاشيه دار شدن، 
معضلاتى را براى اين شهرها به همراه داشته است كه 
نه تنها كم نمى شوند بلكه روز به روز بر آن ها افزوده 
مى شود. اينكه چرا در شهرهاى بزرگ حاشيه نشينى 
شكل مى گيرد يك بخش ماجراست و بخش ديگر 
ماجرا اين است كه چگونه مى شــود اين حاشيه ها 

را مديريت كرد.
به نظر مى رسد در موضوع حاشيه و حاشيه نشينى 
مى توان از همان جمله وزين «پيشگيرى بهتر از 
درمان است» بهره گرفت. شــايد در نگاه نخست 
انجام آن سخت باشــد، اما وقتى به شكل گيرى 
معضل فكر كنيم و به هزينه هايى كه از اين بابت 
بر شهرهاى بزرگ و شهروندان تحميل مى شود، 
به اين نتيجه مى رسيم كه بايد به هر شكل ممكن 
از درست شدن حاشيه جلوگيرى كرد و اين يعنى 
مديريت حاشيه از شــهرها و روستاهاى مبدأ و نه 
شــهرهاى بزرگ مقصد. به طور مثال در شهرى 
چون مشهد مناطقى وجود دارد كه جمعيت عمده 
آن ها را مهاجران تشــكيل مى دهد كه از مناطقى 
همچون سيســتان و بلوچســتان به مشهد پناه 
آورده اند. وقتى پاى صحبت آن ها مى نشــينى به 
اين موارد استناد مى كنند كه بسته شدن مرزها در 
جنوب شرق كشور از يك سو و از سويى ديگر بروز 
خشكسالى در اين استان بخصوص در روستاها كه 
اقتصاد آن ها بر پايه كشــاورزى و دامدارى است، 
باعث بسته شــدن روزنه اميد براى زندگى شده و 

آن ها مجبور به كوچ كردن شده اند. 
اينكه حاكميت از مرزهاى خود دفاع كند و با مديريت 
درست امنيت مرزها را تأمين كند، جلوى قاچاق را 
بگيرد و... اقداماتى است ارزشمند اما به اين نكته هم 
بايد توجه كرد كه ما راه كســب درآمد را براى عده 
زيادى از مــردم -هرچند از راه قاچاق - بســته ايم، 
اكنون چه جايگزينى براى آن داريم؟ نظام بايد به اين 
نكته توجه كند كه وقتى در منطقه اى براى چند سال 
خشكسالى مى شود حتماً بايد كارى كرد كه مردم 
تا پايان خشكسالى در زادگاه خود بمانند و اين امر 
ممكن نخواهد بود مگر با ايجاد شغل هاى جايگزين 

براى آن مردم و يا اقدامات ديگر.
كوتاه ســخن اينكه دولت همان مقــدار كه بايد به 
مسئله حاشيه نشينى در كلانشهرهاى بزرگ بپردازد 
بايد از شكل گيرى عامل اين معضل در برخى مناطق 
كشور پيشــگيرى كند و در رفع آن تلاش كند، چرا 
كه مطمئناً رفتن اين راه هزينه كمترى براى كشور 

خواهد داشت.

بر اساس نتايج پژوهشى در فرانسه
انجام «عمل جراحى قلب» در 
بعد از ظهر، خطر كمترى دارد!

ترجمه/ مريم سادات كاظمى: اگر عمل جراحى قلب 
هنگام بعد از ظهر انجام شود، عوارض كمترى پس از عمل 
بيمار را تهديد مى كند. نتايج پژوهش هاى منتشر شده در 
نشريه پزشكى The Lancet نشان مى دهد، انجام عمل 
جراحى قلب در ساعت هاى بعد از ظهر با احتمال موفقيت 
بيشترى همراه اســت. در واقع، خطر پيشرفت عوارض 
جدى عمل جراحى در ساعت هاى ديگر روز دو برابر بيشتر 

از عمل هاى قلبى است كه بعد از ظهر انجام مى شود!
پژوهشگران مركز دانشگاهى بيمارستانى شهر ليل فرانسه 
به مدت 500 روز وضعيــت 600 بيمار را كه تحت عمل 
جراحى قلب باز يا دريچه قلب در ساعت هاى مختلف صبح 
و شب قرار گرفته بودند، بررسى كردند؛ پس از آن مشخص 
شد بروز عوارض جدى پس از عمل در افرادى كه بعد از 
ظهر به اتاق جراحى رفته بودند، بسيار كمتر از بقيه بود؛ 
يعنى 9/4درصد در برابــر 18/1درصد؛ البته تفاوت هاى 
اين عــوارض در طولانى مدت و ميان مــدت نيز در اين 

بيماران مشاهده شد. 
به گفته يكى از پزشكان اين طرح، ساعت هاى مختلف 
روز و در نتيجه ريتم بيولوژيك بدن در پاسخ بيمار به 
عمل جراحى تأثيرگذار اســت كه قطعاً اهميت بالايى 
دارد. به عقيده پژوهشــگران، تفاوت در بروز عوارض 
ناشى از ايسكمى ( كمبود اكســيژن سلول هاى قلبى 
طى توقف موقــت عضلات قلب بــراى انجام جراحى) 
است كه طى عمل صورت مى گيرد. با اين حال، مطالعه 
انجام شده روى موش ها نشــان مى دهد كه پروتئين 
«Reverb alpha» كه به ژن هاى ساعت بيولوژيك 
مرتبط اســت، در صبح بيشــتر ديده مى شود كه در 
صورت برداشته شــدن طى دوره بيدارى، حساسيت 

حيوان به ايسكمى تغيير مى كند. 
اين كشــف مى تواند در آينده به عنوان يك برنامه مؤثر 
در جراحى و پيوند قلب در نظر گرفته شــود. شناسايى 
فرايندهاى مولكولى مرتبط با مقاومت قلب نســبت به 
ايسكمى نيز مى تواند درمان هاى نوينى عليه بيمارى هاى 

قلبى عروقى را پيش روى متخصصان قرار دهد. 
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يادداشت

كلينيك سلامت

فناورىفضاى مجازى

آنا: تصاوير شگفت انگيزى از پارك تفريحى واقعيت مجازى چين منتشر شده است. 
اين پارك با بودجه يك ميليارد دلارى در حال ساخت است. گيمرهاى كنجكاو 
مى توانند با استفاده از واقعيت مجازى به آينده سفر كنند، با اژدهاها مبارزه كنند، 
به فضا سفر كنند يا در كنار بيگانگان زندگى كنند. يكى از ويژگى هاى قابل توجه 
اين پارك، مجســمه غول پيكر از ترانسفورمر اســت كه 53 متر ارتفاع دارد. اين 
مجســمه از 750 تن فولاد، برابر وزن دو هواپيماى بوئينگ 747، ساخته شده و 
11 ميليون دلار هزينه داشته است. اين پارك تفريحى «دره شرقى علم و تخيل» 
ناميده شده است و اولين فاز آن به نام «مقر بيگانگان» تا ماه دسامبر سال جارى 

تكميل مى شود. جاذبه هاى اين پارك تفريحى 3/1 كيلومتر مربعى بخشى از پروژه يك ميليارد دلارى است كه توسط واحد انيميشن 
كمپانى «اورينتال مديا» در حال توسعه است. اين پارك براى ساخت فيلم هاى واقعيت مجازى نيز استفاده مى شود. همچنين انواع 

مختلف بشقاب پرنده ها در اين پارك وجود دارند كه به شيوه ديجيتال فضاى بيرونى را به كاربران نشان مى دهند.

پارك علمى تخيلى در چين
 

ديجياتو: گوگل بتازگى تصميم گرفته است كه در نحوه تشخيص موقعيت جغرافيايى 
كاربران توسط سرويس جستجوى خود تغييراتى اعمال كند. در همين راستا غول 
موتورهاى جستجو از اين پس نتايج جستجوهاى كاربران را بسته به محل سكونت 
آن ها شخصى سازى مى كند. تا پيش از اين تغيير، نتايج جستجوى كاربر بر مبناى كد 
كشورى كه در انتهاى آدرس وبسايت جستجوى گوگل وارد شده بود شخصى سازى 
مى شد. به عنوان مثال با ورود به سايت google.de نتايج محلى مرتبط با كشور آلمان 
برايتان به نمايش در مى آمد. اما با تغييرات جديد، ديگر انجام اين كار ممكن نيست و 
گوگل با تشخيص موقعيت جغرافيايى شما، نتايج را بسته به ديتابيس كشورى كه در 

آن سكونت داريد محدود مى كند. اين يعنى ديگر نمى توانيد با اضافه كردن كد كشورهاى مختلف به انتهاى آدرس گوگل نتايج مربوط به 
آن ها را مشاهده كنيد، بلكه براى تغيير ديتابيس جستجو بايد به تنظيمات گوگل مراجعه كرده كشور مد نظرتان را به طور دستى تغيير 

بدهيد. به نظر مى رسد گوگل قصد دارد تا همين رويه را براى ساير سرويس هايش نيز پياده سازى كند.

 تغييرات جديد در جستجوگر گوگل

 زندگى/ محمــود مصدق    تمايل 
گازســوز  خودروهــاى  راننــدگان 
بــراى مصــرف گاز طبيعى فشــرده 
ســى. ان. جى  رو به كاهش است. موضوعى كه به 
احتمال قــوى كاهش مصرف اين ســوخت پاك و 
افزايش مصرف بنزين را به دنبال داشته است. شايد 
به همين دليل باشــد كه اخيراً شريعتمدارى وزير 
صنعــت، معدن و تجارت در نامــه اى به معاون اول 
رئيس جمهور خواســتار كاهش قيمت گاز سى. ان. 
جى شده تا مصرف كنندگان سوخت طبيعى افزايش 
يابند و از حجم مصرف بنزين در كشور كاسته شود.  
البته در اينكه ايران گران ترين قيمت عرضه ســى. 
ان. جى را در ســطح جهان دارد، شــكى نيســت؛ 
يعنى طبق استانداردهاى جهانى بهاى گاز طبيعى 
فشرده بايد 20 تا 25 درصد قيمت بنزين باشد، ولى 
ميانگين قيمت آن در ايران 420 تومان است كه اين 
رقم معادل 42 درصد نرخ بنزين است كه اين خود 
ادعاى ياد شــده را اثبات مى كند، اما قطعاً گرانى را 
نبايد تنها عامل كاهش گرايش رانندگان به مصرف 

اين سوخت تلقى كرد. 

* مسئله قديمى صف هاى طولانى
در واقع در بروز پديده ياد شده، عوامل مختلفى مانند 
تعداد كم جايگاه هاى سوخت سى. ان. جى و پراكنش 
نامناســب آن ها در سطح شــهرها، غيرفعال يا نيمه 
فعال شــدن گاه و بى گاه پمپ هــاى گاز، صف هاى 
طولانى نوبت گاز، خرابى تجهيزات و... دخيل هستند. 
عواملى كه شايد تك تك آن ها به اندازه عامل گرانى در 
نارضايتى و كاهش تمايل رانندگان، بويژه تاكسيرانان 
در مصرف سى.ان.جى نقش داشته و بايد برطرف شوند. 
بــراى اثبــات اين موضــوع و نشــان دادن ســطح 
رضايتمندى مــردم در اين حوزه و در ادامه سلســله 
گزارش هاى مردمى صفحه «زندگى» ســرى به چند 

جايگاه  سوخت گاز طبيعى فشرده در تهران و شهرهاى 
اقمارى آن زده ايم.

* جايگاه هاى تعطيل و نيمه تعطيل
ابتدا به تنها جايگاه سوخت شهرستان بومهن مى روم. 
هنوز يكى دو ساعت تا اذان مغرب مانده است و قاعدتاً 
در اين زمان بايد چند خودرو در حال ســوختگيرى 
در اين جايگاه باشــند، اما غير از تابلويى كه روى آن 
نوشته به علت تعمير تجهيزات، جايگاه تا اطلاع ثانوى 
تعطيل است، هيچ خبرى نيست. بنابراين از آنجا به فاز 
3 پرديس كه تنها جايگاه گاز اين شــهرك 600 هزار 
نفرى را در خود جاى داده اســت، مى روم. پمپ هاى 
آنجا هم كه به گفته يكى از ساكنان محل تا ظهر فعال 
بوده از كار افتاده است. حدود يك ساعت بعد به جايگاه 
سوخت ســرخه حصار واقع در شــرق تهران مى روم. 
50 - 40 خودرو پشت سر هم ايستاده اند تا نوبتشان 

شود و بتوانند سوختگيرى كنند.
* از راه دور مى آيم

جوانى كه پشــت فرمان نيســان آبى رنگ نشسته و 

لهجه اش نشان مى دهد از خطه سر سبز شمال است، 
مى گويد: از روى ناچارى براى پر كردن مخزن گاز به 

اينجا آمده است.
او كه خود را محمد معرفــى مى كند، مى گويد: جدا از 
گران تر تمام شدن ســوخت گاز در مقايسه با بنزين، 
استفاده از سوخت گاز وقتگير هم هست. در واقع چون 
تعداد جايگاه هاى سى. ان. جى كم است و همين تعداد 
نيز خيلى وقت ها به دليل نداشتن نيروى كار كافى نيمه 
فعال هستند در نتيجه نمى توانند پاسخگوى متقاضيان 
باشــند و رانندگان مجبور مى شــوند گاهى بين نيم 
ساعت تا يك ساعت در صف بايستند و انتظار بكشند. 

وى اگرچه مصرف ســوخت ســى. ان. جى را موجب 
كاهش آلودگى هوا مى داند، اما مى گويد: وقتى برخى از 
مسيرها با وجود تردد زياد خودروها جايگاه سى ان جى 
ندارند و يا اگر دارند با تمام ظرفيت كار نمى كنند و آدم 
مجبور است مسير و زمان زيادى را براى پركردن مخزن 
گاز طى كند، مردم به ناچار تصميم مى گيرند عطايش را 

به لقايش ببخشند و از بنزين استفاده كنند. 

* براى وقت مردم ارزش قائل نيستند
مرد ميانســالى هم كه به فاصله نيم متر از خودروى 
محمد ايســتاده و با دســتمال يــزدى در حال تميز 
كردن شيشه هاى تاكسى اش است، چندان از عملكرد 
جايگاه هاى سوخت گاز، راضى نيست. وى معتقد است 
كه متوليان اين جايگاه ها براى وقت مردم ارزش قائل 
نيستند و براى اينكه كارگر كمترى استخدام كنند، به 
عمد فقط نيمى از پمپ ها را براى سوختگيرى خودروها 
فعال مى كنند، ضمن اينكه برخى از آن ها به بهانه اينكه 
مشــترى ندارند، همين تعداد را از نيمه شــب به بعد 

غيرفعال مى كنند. 
وى با اشــاره به اينكه برخى از متوليــان يا صاحبان 
جايگاه هاى ســوخت، حقــوق قانونى كارگــران را 
نمى دهند، مى افزايد: به همين دليل برخى از متصديان 
پمپ هاى گاز به بهانه اينكه پول خرد ندارند، باقى مانده 

پول مشتريان را به عنوان انعام براى خود مى گيرند.
* هوافروشى!

رضايى، يك راننده آژانس مسافرتى كه ساكن منطقه 
22 تهران است، رضايت نسبى از خدمات دريافتى از 
جايگاه هاى سوخت گاز دارد و مى گويد: عملكرد برخى 
از جايگاه هاى ســوخت مثل آن هايى كه در بزرگراه 
حكيم و نيايش واقع شــده اند، مناسب است. در واقع 
در اين جايگاه ها به محض افزايش مشترى، كارگران و 
پمپ ها هم اضافه و فعال مى شوند و حداكثر 10 دقيقه 
طول مى كشد تا مخزن ماشين پر شــود، اما هستند 
جايگاه هايى كه علاوه بر اينكه وقت رانندگان را بيهوده 
تلف مى كنند، به جاى گاز طبيعى هوا به مشــتريان 
مى فروشــند.  وى با اشــاره به اينكه ظرفيت مخازن 
گاز خودروها حداكثر 14 متر مكعب است مى افزايد: 
اما برخــى از پمپ هاى گاز تا 18 متــر مكعب كنتور 
مى اندازند، مثلاً يك بار در جاده قــم اين اتفاق برايم 
افتاد كه پس از طى تنها 15- 10 كيلومتر متوجه شدم 

مخزن گازم خالى شده است.

نارضايتى رانندگان از جايگاه هاى سوخت سى.ان.جى

خودروهاى گازسوز «وقت سوز»  شده اند
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گفت و گو  با «جواد محقق»، شاعر و نويسنده  
كتابخانه را قلب تپنده مدرسه كنيم

گفت و گو با نخستين داور زن بين المللى در مسابقات آسيايى بسكتبال 2017

فكر نمى كردم راه براى حضور جهانى ام 
با حجاب اسلامى باز شود

15

لايحه حمايت از سالمندان نداريم 

گسترش پديده 
سالمند آزارى 
نگران كننده است
16
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فرهنگ
 فرهنگ/ خدیجه زمانیان  فرهنگ مطالعه 
و کتابخوانی چیزی نیست که یک شبه و یک روزه 
به ســراغت بیاید. برای این که اهل کتاب شوی و 
اوقات فراغت و یا لحظات خاصی از زندگی ات را 
با کتاب قســمت کنی، نیاز به ابزار زیادی داری؛ 
اول داشتن خانواده ای که دغدغه اش تربیت آدمی 
اهل کتاب باشد، آدمی که نیازش به کتاب مثل 
نیاز به هوا، آب و یا نان باشد. اما خانواده فقط تا 
7سالگی نقش تربیتی پررنگی دارد، وقتی کودک 
وارد جامعه بزرگ تری به نام مدرســه می شود و 
کفه ترازوی یادگیری و تربیت به سمت حفظیات 
کتاب های درسی تغییر می کند، متوجه می شویم 
برای نهادینه کردن فرهنگ کتابخوانی، اتفاق های 

زیادی در زندگی هرکسی باید رخ دهد.  
وقتی به دلایل مختلف پای صحبت نویسندگان 
می نشــینیم، از نظام فعلی آمــوزش و پرورش 
گله می کنند و معتقدند نوع سیســتم آموزش و 
پرورش به گونه ای است که بسیاری از علاقه های 
دانش آموزان را از بین می برد و همه اوقات بچه  ها، 
صرف خواندن و نوشــتن کتاب های درســی و 

تست زنی می شود. 
برای این که بدانیــم نظام فعلی آموزش وپرورش 
چقــدر در نهادینه کردن فرهنــگ مطالعه در 
دانش آموزان و یا بیگانه شدن آن ها با این فرهنگ 
مؤثر است، پای صحبت نویسنده ای می نشینیم 
که خودش سابقه تدریس در مدارس را داشته و 
می تواند در این مورد به طور صریح اظهارنظر کند. 
جــواد محقق نویســنده، شــاعر و روزنامه نگار 
معاصر در ســال ۱۳۳۳ در همدان متولد شــد. 
این نویســنده، تحصیلاتش را در همدان گذراند 
و در سال ۱۳58 به عنوان دبیر ادبیات به استخدام 
آموزش وپــرورش درآمد و ســال ها در مدارس 

شهری و روستایی تدریس کرد.
محقق در ســال ۱۳66 برای تدریس در مدارس 
ایرانی خارج از کشور، ابتدا به پاکستان و سپس 
به ترکیه رفت. پس از بازگشــت، در سال ۱۳69 
به دلیل داشــتن تجربۀ معلمی)از دبســتان تا 
تربیت معلم( و ســابقۀ فعالیت هــای فرهنگی و 

مطبوعاتی، به ســردبیری ماهنامۀ رشــد معلم 
انتخاب شد و طی ۱۳ سال، بیش از ۱۱0 شمارۀ 

آن را منتشر کرد.
او بعدها سردبیری ماهنامه های »رشد نوجوان« و 
»رشد کودک« و فصلنامه های »جوانه« و »رشد 
آموزش هنر« را هم برعهده گرفت و ده ها شماره 

از آن ها را نیز مدیریت کرد.
از دیگر فعالیت های فرهنگی محقق، می توان به 
همکاری با بیش از 80 مجله و روزنامه، تأسیس 
انجمن ادبی میلاد)نخستین انجمن ادبی استانی 
بعد از انقلاب(، برگزاری ده ها شب شعر و کنگرۀ 
علمی - فرهنگی، داوری جشنواره های گوناگون 
کتاب و مطبوعات، ویراستاری ده ها عنوان کتاب 
و مجله، مســئولیت صفحات شعر مجلۀ کیهان 
بچه ها، عضویت در شــورای طرح و برنامۀ خانۀ 
روزنامه نگاران جوان، عضویت در شورای طرح و 
برنامۀ »گنبد کبود« نخستین روزنامۀ نوجوانان 
ایران، عضویت در شــورای شعر کانون پرورش 
فکری کــودکان و نوجوانان، دبیر علمی بیش از 
۱0 جشنوارۀ ملی در حوزۀ شعر، داستان، کتاب و 
مطبوعات، عضو هیئت علمی جایزۀ کتاب فصل، 

داور ده ها جشــنوارۀ انتخاب کتاب و 
مطبوعات، مدیر مسئولی 7 نشریۀ 
ادواری، عضویت در هیئت مدیره 
و نایب رئیس انجمن نویسندگان 
کودک و نوجــوان، انجمن قلم 
ایران و انجمن معلمان انشــاء 

اشاره کرد.
در ســال ۱۳86 در نخستین 
دوره جشــنواره استانی شعر 
دفاع مقــدس که در همدان 
برگزار شــد، در مراســمی 
تحت عنوان نکوداشت جواد 
محقق، جایگاه وی در شعر 
دفاع مقدس مورد بررسی 

قرار گرفت.
»قصۀ مرد بزرگ پاپتی«، 
»مردی چو آفتاب«، »با 

آخرین رســول«، »تاوان عشــق«، »مثل من به 
انتظار«، »قدر استاد«، »علم و ایمان در گفت وگو 
با دانشــمندان«، »آفتاب هدایت«، »کلمات در 
خط مقــدم«، »بیداری کلمات«، »یاد ماندگار«، 
»معلمــان خوب من«، »گزیدۀ شــعرها«، »آن 
بهار مهربان«، »هم ســرو، هم صنوبر«، »آفتاب 
هدایت«، »کلمات در خط مقــدم« و »بیداری 
کلمات« ازجمله آثار این نویسنده و محقق است.  

گفت وگوی ما را با استاد جواد محقق بخوانید. 

 بسیاری از نویسنده ها معتقدند سیستم 
فعلی آموزش وپرورش به نوعی اســت که 
دانش آموزان را از مطالعــه دور می کند و 
نسلی تربیت می کند که اهل کتاب و مطالعه 

نیستند. نظر شما چیست؟ 
 متأسفانه همین طور اســت، اما در این مسئله، 
مسئولیت خانواده ها را نادیده نباید گرفت. بخشی 
از کار مدارس محصول مطالبه اولیاســت. پدر و 
مادرهایی که خودشــان اهل کتــاب و مطالعه 
نیستند و برای بچه هایشان نه کتاب می خرند و 
نه کتاب می خوانند. در نتیجه بچه ها در خانه و 
خانواده، آموزش کتابخوانی نمی بینند، وقتی 
هم که به مدرسه می آیند، معلمان 
کتاب نخوان و مدرسه هایی غالباً 
بی کتابخانــه، درکنار اهمیت 
و اولویــت بی دلیــل کتاب 
درســی، باعث تداوم روحیه 
آن هــا  در  بی مطالعگــی 
می شود. به کلاس و دوره 
بالاتر هم که می روند، باز 
دانشــگاه،  و  کنکور  تب 
دست به دســت تبلیغات 
کمک درسی می دهد و با 
اولیای مدرسه  همراهی 
و خانواده هــای اغلــب 
بی اطلاع و کتاب نخوان، 
بچه ها را وارد مســابقه 
خلاقیت سوز  و  وقت کش 

تست زنی و حل المسائل خوانی می کنند و چون 
سود سرشاری هم نصیب جیب های گشاد بانیان 
تولید این کتاب ها و مدیران و معلمان کم درآمد 
مدارس می شود، به دوری هرچه بیشتر بچه ها از 
کتاب های واقعــی و حتی بیزاری آن ها از هرچه 

کتاب و کتابخوانی می انجامد. 
فضای مجازی هم که با جاذبه  های ظاهری اش، 

قوز بالای قوز است که نقل دیگری دارد. 

 به طورکلــی در بی علاقگی ایرانی ها به 
را  آموزش  وپرورش  چقدر  مطالعه  فرهنگ 

مقصر می دانید؟ 
 در پاســخ سؤال قبلی گفتم خدمتتان که نظام 
آموزش و پرورش در عمل مشوق مطالعه نیست، 
اما در تأثیر و تقصیر خانواده ها و بعضی نهادها و 
سازمان های دیگر هم در این عرصه سیاه نمایی و 
غلو می شود. وضع کتابخوانی ما در ایران اگر چه 
به نســبت جایگاه علم و ادب و هنر، در فرهنگ 
ملی و مذهبی ما ایده آل نیســت، اما در مقایسه 
با بسیاری از کشورهای هم قد و قواره ما به لحاظ 
پیشــینه تاریخی و جمعیت، چندان بد نیست، 

حتی خوب هم هست. 
از کشــورهای مشــابه مثلاً ترکیه و مصر را در 
منطقه می توان نام برد که میزان تولید کتاب در 
ایران، هم ازنظر عناوین و هم شمارگان، از هردوی 

آن ها بالاتر است. 
در مقایســه با قبل از انقلاب هم باید عرض کنم 
که طبق آمار موجــود، الان عناوین کتاب های 
تولیدی ما در ایران 28 برابر قبل از انقلاب است، 
درحالی که جمعیت ما کمی بیش از دوبرابر شده 

است. 
من این حرف ها را در چند مصاحبه با عدد و رقم 
گفته ام، اما متأسفانه بی اخلاقی و سیاست زدگی 
و منفی بافی حتــی در میان تحصیل کردگان ما 
طرفداران بیشتری دارد و گاه به عدد و رقم هایی 
اســتناد می شود که اولاً متعلق به نیم قرن پیش 
است و ثانیاً هیچ مبنایی هم ندارد. پس خیلی هم 
ناامید نباشیم. درضمن کتاب و مطالعه هم فقط 

گفت وگو با »جواد محقق« شاعر و نویسنده 

کتابخــانه را قلب تپنــده مدرسه کنیم 

گفتوگو

خبر

گفت وگوی قدس با یک کارشناس ارتباطات
کانال های تلگرامی، دشمن روزنامه نگاری نیستند 

کهندل    زهــره  فرهنــگ/   
یک اســتاد ارتباطــات تأکید دارد 
که کانال هــای تلگرامی، دشــمن 
روزنامه نــگاری ســنتی نیســتند. 
امیدعلــی مســعودی در گفت وگو 
با خبرنگار ما دربــاره این که تلگرام 
رســمی،  رســانه های  برای  چقدر 

به ویژه مطبوعات کاغذی، تهدید بوده اســت، می گوید: مگر وقتی رادیو 
آمد، مردم دیگر روزنامه نخواندند؟ یا وقتی تلویزیون آمد، رادیو با همه 
جذابیت هایش کنار گذاشته شــد؟ یا مردم دیگر سینما نرفتند؟ همه 

این ها مکمل هم هستند و باید وجود داشته باشند.
او ادامــه می دهد: برخی معتقدند که تلگرام باید جمع شــود، ولی این 
نرم افزار ارتباطی، جایش را به نرم افزار دیگری می دهد. با روی کار آمدن 

یک رسانه، نمی توان رسانه دیگری را حذف کرد.
این استاد ارتباطات معتقد است که روزنامه نگاری از حالت سنتی خودش 
بیرون آمده اســت و در دانشــگاه ها باید روی منابع درسی تجدیدنظر 
شــود، چون دیگر نمی توان با ســرفصل های قدیمی، شیوه مصاحبه، 

گزارش نویسی و مقاله نویسی را آموزش داد.
وی می افزاید: زمانی در روزنامه نگاری ســنتی و مکتوب، آرشیو کاغذی 
داشتیم، اما الان آرشیو الکترونیک شده و دسترسی به آن بسیار آسان 
شده است. درواقع هم دسترسی به محتوا آسان شده و هم تولید محتوا.

مسعودی توضیح می دهد: در ده سال گذشته، روزنامه نگاری شهروندی 
را به این وســعت نداشتیم، بنابراین نیازمند نگرش و بازبینی دوباره در 
روزنامه نگاری حرفه ای هستیم و باید آموزش به خبرنگاران، به روز شود. 

او با بیان این که روزنامه نگاری دیگر مثل گذشته نیست که بتوان آن را 
فقط تجربی یاد گرفت، می گوید: اکنون، خانه بسیاری از روزنامه نگاران 
بزرگ دنیا، تحریریه است، یعنی در خانه شان، تولید محتوا و صفحه آرایی 
می کنند، حتی انتشار هم از آنجاست، چون بیشتر هم به سمت نسخه های 
برخط می روند. این اتقافات دارد می افتد و چه بخواهیم و نخواهیم، باید 
به این سمت برویم. اگر به سمتش نرویم، دچار عقب ماندگی می شویم و 

هزینه های سنگینی را متحمل خواهیم شد.
وی یادآور می شود: هم باید روزنامه نگارهای حرفه ای را آموزش بدهیم و 
هم این که در بخش سواد رسانه ای، شهروندخبرنگاران آموزش ببینند تا 

این دو درکنار یکدیگر به رسالت خودشان به درستی عمل کنند.

بررسی نقاط قوت و ضعف جشنواره  ملی 
اسباب بازی

فرهنگ: نقاط قوت و ضعف ســه دوره جشــنواره ملی اسباب بازی در 
نشستی تخصصی با حضور مسئولان برگزاری و صاحب نظران این حوزه 

در کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان بررسی شد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل کانون، امیرحســن  
سلام زاده، دبیر کمیته  علمی سومین جشنواره ملی اسباب بازی گفت: 
جهت گیری بیشتر برای تطبیق ایده ها با اهداف تولیدکنندگان ازجمله 
برنامه هایی است که برای چهارمین جشنواره ملی اسباب بازی پیش بینی 
شده است. محسن حموله، دبیر کمیته داوری جشنواره نیز گزارشی از 
فرآیند داوری آثار رسیده ارائه کرد و گفت: تعیین معیارها و شاخص های 
داوری در سه بخش  ایده بازار، طرح های ثبتی و مجوز تولیدی، ازجمله 
فعالیت هــای این کمیته بــود که با انتخاب هشــت داور از حوزه های 
روان شناسی، میراث فرهنگی، ارتباطات، پژوهش گران، طراحان صنعت 

اسباب بازی و... صورت گرفت.
وی افزود: بر همین اســاس و با توجه به شرح وظایف، شورای نظارت بر 
اســباب بازی در این دبیرخانه آثاری را که به منظور ثبت طرح و صدور 
مجــوز دریافت می کند، مورد داوری قــرار داد و در بخش ایده بازار نیز 
با انتشــار فراخوان از چندماه پیش توانســت آثاری را دریافت کند که 
درمجمــوع 20 طرح در بخش ایده بــازار، 277 طرح ثبتی و 78 مجوز 

تولیدی در این دوره مورد داوری قرار گرفت.
دبیر کمیته  داوری سومین جشنواره هم چنین خاطرنشان کرد: در این 
بررسی آزمایشگاهی، کیفیت اسباب بازی ها نیز در غرفه شورای نظارت بر 
اسباب بازی ارزیابی گردید و گواهی کنترل کیفیت برای تولیداتی که از 

استانداردهای لازم برخوردار بودند، صادر شد.

پایانی  ایسنا:مراسم 
جایــزه کتاب ســال 
شــعر جوان »جایزه 
امین پــور«  قیصــر 
هم زمان با ســال روز 
شاعر  این  درگذشت 
برگزار می شود.  فقید 
این مراســم دوشــنبه 8 آبان ماه از ساعت ۱7 در 
سالن استاد جلیل شهناز خانه هنرمندان واقع در 
خیابان ایرانشــهر برگزار می شود. در این مراسم از 
برگزیدگان این دوره جایزه کتاب سال شعر جوان 
که آثارشان از نظر شــورای داوری برگزیده است 
تقدیر خواهد شــد. در ایــن دوره از جایزه کتاب 
سال شــعر جوان، ســاعد باقری، بهزاد زرین پور، 
عبدالجبارکاکایــی، علیرضا طبایــی، محمدرضا 
محمدی نیکو و فاطمه ســالاروند داوری آثار را بر 

عهده داشتند.

برپاییمراسم»جایزهقیصرامینپور«
عضــو  فرهنــگ: 
دانشگاه  هیئت علمی 
صنعتی شریف با اشاره 
بــه اهمیــت جایگاه 
فرهنگ در دانشگاه ها 
تأکید کرد: باید فضایی 
فرهنگی در دانشگاه ها 
به وجود بیاید که دانشجو و استاد، دلبسته مردم و 
مملکت شوند. رضا روســتاآزاد گفت: دانشگاهیان 
بایســتی با عِرق دینی و ملــی درس بخوانند و در 
صحنه حضور پیدا کنند. وی با بیان این که نمی توان 
فقط به مسائل علمی اهتمام داشت، افزود: این که 
بهترین آموزش ها و پژوهش ها را داشته باشیم، اما 
دانش آموخته و دانشجوی ما به خارج از کشور برود 
و برنگردد، یا حتی اینجا باشــد و به جای این که به 
نیازهای کشور رسیدگی کند، صرفاً مقاله ISI بدهد، 

قطعاً این دانشگاه، مطلوب جامعه نیست.

ایندانشگاهمطلوبجامعهنیست
معــــاون  ایســنا: 
کتابخانه مــلی گفت:  
بایــد درِ کتابـــخانه 
ملی به روی همه باز 
متأسفانه  اما  باشــد. 
هــم  الان  همیــن 
بــا وجود گذاشــتن 
شــرط مدرک دانشجوی ارشد به بالا برای پذیرش 
مراجعان، یک ســری از افراد از این مکان بیشــتر 
استفاده قرائت خانه ای می کنند. غلامرضا امیرخانی 
در پاســخ به این که آیــا برنامه ای برای اســتفاده 
آسان تر پژوهشــگران از کتابخانه ملی دارند اظهار 
کرد: ما متأسفانه برنامه ای نداریم به خاطر این که از 
دست مان کاری برنمی آید. ما در حال بحث و تعامل 
هستیم و حتی مطرح کردیم که فضایی از باغ کتاب 
را به ما بدهند، یا خود شهرداری  آن جا را به صورت 
سالن مطالعه دربیاورد که از این طرح استقبال نشد.

مشکلاتاستفادهازکتابخانهملی
فرهنگ:داوطلبانی 
ثبــت   قصــد  کــه 
آزمـــــون  در  نــام 
شــد  ر سی ا شنا ر کا
دانشــگاه  فراگیــر 
پیام نــور را دارنــد، تا 
چهارشــنبه ۱0 آبان 
فرصــت ثبت نام دارند و این زمان دیگر قابل تمدید 
نیســت.  مشاور عالی سازمان سنجش با اعلام این 
خبر به خبرنگار ما گفت: داوطلبان تا ســاعت 2۴ 
روز چهارشنبه ۱0 آبان ماه 96 فرصت دارند ازطریق 
سایت سازمان سنجش ثبت نام کنند. حسین توکلی 
افزود: این آزمــون برای پذیرش ۳۱ هزار و 60 نفر 

در یک هزار و ۳7۱ کدرشته محل برگزار می شود.
یادآور می  شــود آزمون کارشناسی ارشــد فراگیر 
دانشــگاه پیام نور)بهمن ماه 96( نوبت هجدهم روز 

جمعه 8 دی ماه 96 برگزار می شود.

تمدیدثبتنامدرآزمونارشدفراگیر

کوتاهوخواندنی

مهر: محمدرضا بایرامی  که به مناسبت انتشار ترجمه صربی از کتاب »قصه های 
سبلان« در هفته گذشته به نمایشگاه بین المللی کتاب بلگراد دعوت شده بود در 
در پاسخ به این سوال که چطور تصمیم گرفته نویسنده شود، عنوان کرد: من اول 
می خواستم شاعر شوم اما از مدتی فقط به کار داستان نویسی پرداختم. اولین اثرم 
وقتی چاپ شد که هنوز دانش آموز بودم و در واقع اثری بود که من به عنوان نمونه 
کار به جایی داده بودم تا در کلاس داستان نویســی شرکت کنم. وقتی رفتم سر 

کلاس گفتند آن اثر را فرستاده اند برای چاپ در یک نشریه ادبی. 
بایرامی در پاسخ به این سوال که شما چگونه به وضعیت امروز جهان نگاه می کنید، 
عنوان کــرد: در جهان پیرامون ما به اندازه ای حــوادث نابهنجار رخ می دهد که 
گاهی به نظرم می آید مدیریت جهان از هم پاشیده است. همه ما در یک کشتی 
نشسته ایم برای همین هر کدام از این حوادث بد می تواند تعادل کشتی را به هم 
بزند. مهم نیســت ما کجای این جهان یا کشــتی هستیم  همه باید نگران همه 

حوادث این دنیا باشیم. 

کتاب

همه باید 
نگران جهان باشیم

خانــه ملت: وزیر پیشــنهادی وزارت علوم با بیان این که امنیــت فقط ازطریق 
دانشگاه ها تهدید نمی شود، گفت: آزادی های سیاسی دانشگاه ها نباید تحت الشعاع 
سلایق جناحی قرار گیرند. منصور غلامی درباره  پرونده دانشجویان ستاره دار توضیح 
داد: این موضوع را کاملاً ملی می بینم، چراکه اگر بخواهیم در ســطوح دانشگاهی 
جوانان را در قالب سیستم های کنترلی بگنجانیم، نتیجه مثبتی حاصل نخواهد شد، 
درواقع درصورتی که این افراد مشکل قضایی یا امنیتی دارند، باید درصدد حل این 
مشکل برآمد، اما این که برخی جوانان را به دلایل اعمال سلایق سیاسی از تحصیل 
بازداریم، قطعاً اتفاق درستی نبوده و نخواهد بود. وی با بیان این که برای فعالیت های 
دانشجویی در دانشگاه ها آئین نامه وجود دارد، افزود: نگرانی بابت ارائه مجوز به یک 
تشکل دانشجویی جایز نیست، چراکه تمامی تشکل ها در چارچوب همان آئین نامه 
تشــکیل می شــوند. او گفت: در چارچوب قانون نباید هیچ محدودیت سلیقه ای و 
جناحی ایجاد کرد و این اطمینان را خواهم داد که در دوره وزارت اینجانب، فضای 

باز سیاسی در دانشگاه ها ایجاد خواهد شد.

دانشگاه

دانشجوی ستاره دار نباید 
وجود داشته باشد

آنچهمیخوانید

نظام آمــوزش و پرورش در عمل 
مشــوق مطالعه نیســت، امــا در 
تأثیر و تقصیر خانواده ها و بعضی 
نهادهــا و ســازمان های دیگر هم 
در این عرصه ســیاه نمایی و غلو 

می شود



ایکنا:یک تهیه کننده 
اکران  طـــرح  گفت: 
خارجی  فیلم هـــای 
نابــــــودی  باعــث 
ملــی  ســـــینمای 
است. محمــد حسین 
با  افــزود:  فرحبخش 

اکران فیلم های خارجی در ســینمای ایران موافق 
نیستم. ابتدا این که ما در سینمای کشورمان شرایط 
نمایش فیلم های خارجی را به شکل مطلوب نداریم، 
پــس چگونه می خواهیــم آن را روی پرده ببریم؟ 
نکته دیگر این که رایج شــدن چنیــن اکران هایی 
به ســینمای ملی ضربه می زنــد. وی افزود: امروز 
سینما در اکثر کشورها ابزاری شده تا به واسطه آن، 
برتری های خود را به رخ جهانیان بکشانند و ما هم با 
اکران فیلم های خارجی فرصت می دهیم تا فیلم های 

مربوطه در رسیدن به خواسته شان موفق باشند!

اکرانفیلمخارجیآسیبمیزند
مهــر: ســـــامان 
احتشــامی، نوازنده و 
موسیقی  آهنگســاز 
پایان  از  بعــد  گفت: 
ماه صفر، چهار آلبوم 
جدیــد را براســاس 
برنامه زمان بندی شده 

منتشر می کنم. وی افزود: آلبوم جدیدم که آماده 
انتشار شــده، »گریبان« نام دارد. »آثار ارکسترال 
سامان احتشــامی۱« نیز آلبوم دیگری است که 
طــی ماه های آینده در بازار موســیقی منتشــر 
می شــود. »بــاغ رؤیاها« و »آثار موســیقی فیلم 
ســامان احتشامی۱« متشکل از موسیقی 5 فیلم 
است که به زودی منتشر می شود. من در این آلبوم 
کوشیده ام تا ضمن پرهیز از اضافه گویی ها و مبالغه، 
فضای کار را به سمتی ببرم که موسیقی آثار برای 

مخاطب تکراری نباشد.

چهارآلبومجدیدممنتشرمیشود
خبرنگاران  باشگاه 
جــوان: مهــــدی 
صباغ زاده، تهیه کننده 
و کارگردان ســـینما 
دربــاره تمایل برخی 
تهیه کننـــــــدگان 
ســود  دریافت  برای 

ناعادلانه در تولید گفت: این بیشتر در بخش دولتی 
اتفاق می افتد، یعنی برخی تهیه کنندگان نقشه ای 
می چینند که سودشان بیشتر شود و آن را در تولید 
رقم می زنند. وی ادامه داد: البته برخی تهیه کنندگان 
هم هستند که با پیدا کردن سرمایه گذاران ناوارد، 
به ســودهای خوبی می رســند که این هم کاملًا 
غیرانســانی و غیرحرفه ای اســت. تهیه کنندگان 
صاحب نام و کسانی که اعتبار از هرچیز دیگری برای 
آن ها بیشتر ارزش دارد و به درستکاری معروف اند، 

این کارهای غیرحرفه ای را انجام نمی دهند.

برخیتهیهکنندگانبهفکرسودند
فارس: امیرحســین 
شریفی، تهیــه کننده 
سریال »روزهـــــای 
بیقــراری« گفت: در 
حال حاضـــر نگارش 
این ســـریال توسط 
امین بهــروزی و علی 

دادرس به قســمت 8 رسیده و قرار است تا دوماه 
آینده وارد مرحله تولید شویم. وی ادامه داد: در این 
فصل برخلاف فصل قبلی، بخش اعظمی از قصه 
در تبریز می گذرد. مشهد نیز از دیگر لوکیشن های 
این سریال است. این تهیه کننده افزود: ۱5 بازیگر 
جدید نیز قرار اســت به این سریال اضافه شوند. 
این ســریال در 40 قسمت برای شبکه سه سیما 
تولید خواهد شد. ابوالفضل پورعرب، پژمان بازغی، 
کامران تفتی و الهام حمیدی بازیگران سری اول 

این مجموعه بودند. 

آغازتولید»روزهایبیقراری۲«

چهره - خبر

هنر: حسام محمودی بازیگر نقش یحیی، در نقد و بررسی مجموعه »شکوه یک 
زندگی« بیان کــرد: تلویزیون ما تا چه زمانی می خواهد نگاه جدی تری به تهیه و 
تولید مجموعه های تلویزیونی خود داشــته باشد؟ اسم بازیگرها بد جاافتاده است 
و همه به مبالغ بازیگران اکتفا می کنند، اما واقعا نمی شود با دقیقه ای سه میلیون 

تومان سریال ساخت و این حرفی خنده دار است. 
وی بــا بیان خلف وعده یک تهیه کننده در پروژه های پیشــین خود گفت: اگر ما 
بخواهیم با این شرایط در تلویزیون کار کنیم، افتخاری نیست. هنر، علاقه و زندگی 
یک بخش از حرفه بازیگری است و معیشت و اقتصاد یک بازیگر بخش مهمی است 

که تلویزیون نمی تواند از آن چشم پوشی کند. 
 محمــودی در ادامــه بــا اشــاره بــه حضــور خــود در مجموعــه تلویزیونی 
»شکوه یک زندگی« اظهار کرد: وقتی با من تماس گرفتند، به من گفتند که نقش 
اصلی هستم، اما نقش اصلی که شهید شده و حضور ماورایی دارد. نقش یحیی برای 

خودم یک افتخاری است که بازی کردم.

تلویزیون

ایفای نقش شهید 
افتخار من است

مهر: مدیرعامل بنیاد ســینمایی فارابی درباره دلیل راه اندازی شورای »سینمای 
معناگرا« توضیح داد و تأکید کرد که باید تولید در همه ژانرهای سینمایی رونق پیدا 
کند. علیرضا تابش با بیان این که ایجاد مجدد شورای »سینمای معناگرا« به معنای 
بازگشــت به عقب در سینما نیست، گفت: ازنظر من شکل گیری دوباره سینمای 
معناگرا قدم برداشــتن به عقب نیست. ما در سینما پارادایم های فکری مختلفی 
داریم که ازجمله آن ها، سینمای اخلاقی، سینمای دینی و سینمای معناگراست. 
به همین دلیل اگر از این منظر نگاه کنیم، ایجاد شورای سینمای معناگرا بازگشت 
به عقب نیست، بلکه نوعی نگاه به آینده است. وی ادامه داد: در این کارگروه های 
تخصصی با ترکیبی که از مهمانان و کارشناســان داریم، مباحث مختلفی مورد 
گفت وگو قرار می گیرد و اولویت هایی تعیین می شــود تا در تولیدات ســینمایی 
در حوزه های مختلف از آن اســتفاده شود. یکی از مهم ترین اهداف کارگروه های 
تخصصی، ایجاد گرایش در میان تهیه کنندگان و فیلم سازان برای تولید آثاری است 

که امروز در سپهر سینمای کشور کمتر دیده می شوند.

سینما

ایجاد »سینمای معناگرا« 
گام به عقب نیست
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هــنر

در شکل و شمایل مکتوب و کاغذی آن نیست. 
فضای دیجیتال و عرصه کتاب های گویا را هم باید 

به حساب آورد. 

در حال حاضر در بســیاری از مدارس   
مخصوصاً مدارس غیردولتی، زنگ مطالعه و 
کتابخوانی وجود دارد. چرا آموزش و پرورش 
به صورت رســمی همه مدارس را ملزم به 

داشتن زنگ کتابخوانی نمی کند؟  
 این را باید مسئولان آن وزارتخانه جواب بدهند. 
اما این کار اگرچه کار بدی نیست، ولی خیلی هم 

مثمرثمر نخواهد بود. 
بیشتر یک کار صوری برای پاسخ دادن به بعضی 
مطالبات رســانه ای اســت، وگرنه یک ســاعت 
کتابخوانی بی برنامه در هفته، آن هم با معلمانِ 
غالباً کتاب نخــوان و کتاب نشــناس و مدارس 

بی کتاب و کم کتاب، چه دردی را دوا می کند؟ 
مــدارس غیردولتی هم که ایــن کار را کرده اند، 

بیشــتر نوعی افه فرهنگی و پز فرهنگ ســازی 
برای گول زدن خانواده ها و سرکیسه کردن آن ها و 

درآمد بیشتر در رقابت با خودشان است. 
من به عنــوان معلمــی کــه از دوره ابتدایی و 
راهنمایی و دبیرســتان گرفته تا هنرســتان و 
تربیت معلم، در شهر ها و روستا ها و داخل و خارج 
از کشور به دختران و پسران این سرزمین درس 
داده ام و سردبیر چند ماهنامه و فصلنامه آموزش 
و پرورش هم بوده ام و ســال ها در بیش از ۱50 
شــهر ایران، با معلمان و دانش آموزان جلسات 
پرســش و پاسخ داشــته ام و بیست سال معلم 
و مربی اردوهای فرهنگی هنــری دانش آموزان 
و دانشــجویان بوده ام و در جلسات غیررسمی 
فراوانی هم با بچه ها سروکار داشته ام، خیلی به 
این طرح ها خوش بین نیســتم و آن ها را جدی 

نمی بینم. 
به عقیده من تا قلب مدرسه در کتابخانه  هایشان 

نتپد، اتفاق خاصی رخ نمی دهد. 

 شــما که تجربه تدریــس در مدارس 
از کشــور، لااقل ترکیه  ایرانی های خارج 
و پاکســتان را داشــته اید، وضع کتاب و 
کتابخوانی را در آن کشورها چطور می بینید؟ 
 در پاسخ به سؤال قبلی هم گفتم وضع ما نسبت 
به کشــورهایی مثل مصر و ترکیه و پاکســتان 
وضع بهتری اســت، حتی در مقایسه با بعضی از 
کشورهای بزرگ آسیایی و اروپایی و حتی آمریکا 

هم باتوجه به نسبت جمعیت و گستردگی دایره 
نفوذ زبانی، شــرایط بهتری داریــم. البته اهالی 
فرهنگ و رســانه غالباً با نقل موارد استثنایی و 
مقایســه آن با کلیت تولید داخل، گاهی باعث 
ســوءتفاهم و گمراهی مخاطب می شوند، مثل 
این که کشــورهای دیگری بیایند و با تمرکز بر 
تیراژ کتاب های زرد حوزه داستان و یا حتی آثار 
خوبی مثل »دا« و »خاک های نرم کوشــک« و 
امثال آن ها که به چاپ های صدم و صدوپنجاه و 
چندم و دویستم رسیده اند، مردم کشور خودشان 
را به بی مطالعگی متهم کنند. خب این کتاب ها 
که آیینه نشر ایران نیستند! همان طوری که آثاری 
مثل »هری پاتر« آیینه نشــر اروپا به حســاب 
نمی آیند. در یک مقایسه منطقی نمی شود روی 

استثناها بحث کرد. 
بایــد برای کتاب و کتابخوانی کار کنیم. بیش از 
آن که بــازی دربیاوریم و یکدیگر را متهم کنیم، 
آن هم با کلی گویی و بی اطلاعی. قبل از انقلاب 

تعداد شاعران و نویسندگان شناخته شده ما برای 
کودکان و نوجوانان خیلی بیشتر از انگشتان دست 
نبود، درحالی که حالا چند صد نویسنده و شاعر 
کودک و نوجوان داریــم که تعداد آثار بعضی از 

آن  ها به تنهایی بیش از آثار قبلی است!

 شما برای گردش مطالعه و کتابخوانی در 
میان دانش آموزان مدارس چه پیشنهاد و یا 

راه حلی دارید؟ 
 اولین راه حل، تلاش برای آموزش خانواده هاست 
که برای بچه هایشــان از کودکی کتاب بخوانند. 
دومیــن راهی که می تواند به کتابخوان شــدن 
دانش آموزان کمک کند، کوشش برای کتابخوان 
شدن معلم ها و تشــویق آن ها برای فعالیت های 
فرهنگی در کلاس اســت. بردن دانش آموزان به 
کتابخانه ها و نمایشــگاه های کتاب و هدیه دادن 

کتاب های خوب به آن  ها، راه حل سوم است. 
تقویت کتابخانه های مدارس با خرید کتاب های 
سالم و موردعلاقه بچه ها در زمینه های مختلف 
و رفتن به سوی تشکیل کتابخانه های کلاسی در 
حجم کمتر و تناسب بیشــتر با پایه درسی هم 
می توانــد به علاقه مندی دانش آموز به مســئله 

مطالعه کمک کند.  
تربیت و یا انتخاب کتابداران کتاب شناس از میان 
معلمان و یا دانش آموزان اهل مطالعه و تشکیل 
هسته های مطالعاتی در مدرسه و کلاس راه حل 

بعدی است.  
ششمین راه حل کتابخوان کردن بچه ها، تقویت 
زنگ انشــا و بها دادن به دانش آموزان و معلمان 
کتابخوان و خلاق است. تشویق بچه ها به عضویت 
و استفاده از کتابخانه عمومی شهر و کتابخانه های 
مســاجد و نهادهای دیگر هم در توجه آن  ها به 

کتاب بی تأثیر نیست. 
دعوت از شــاعران، نویســندگان و مترجم های 
بومی و منطقه ای یا کشوری به مدرسه و معرفی 
آن ها و آثارشــان به بچه ها و ایجاد فضایی برای 
گفت وگوی آن ها، راه حل هشــتم است تا بچه ها 
را به خواندن کتاب ترغیب کند.  البته این کارها 
ممکن نمی شــود، مگر این که کلاس ها را از قرق 
کتاب های درسی دربیاوریم، کتابخانه ها را قلب 
تپنده مدرســه کنیم، خودمــان پابه پای آن ها 
بخوانیم و بنویسیم و برایشان عالم بی عمل نباشیم 
و از راهنمایی قلم زنان ســالم، متدین، شــجاع، 
خوش ذوق و توانمندی که ســعه صدر دارند هم 

حتماً استفاده کنیم. 

یادداشت شفاهی

صداوسیما نیازمند 
تحولات اساسی است

 جبار آذین/ منتقد   
صداوسیما به عنوان یک رسانه ملی در برنامه های خود باید علاوه بر این که 
نظر و ســلیقه مردم را لحاظ می کند، منطبق بر توانایی ها و قابلیت های 
فراوان خودش دست به برنامه ریزی مناسب اجتماعی بزند. اما متأسفانه 
در یکی دو سال اخیر این سازمان به دلایلی از جمله جابه جایی مدیران، 
تغییرات فراوانــی در کادرهای اداری و اجرایی و همچنین فاصله گرفتن 
هنرمندان حرفه ای از کار در تلویزیون به ویژه در بخش های تولید فیلم و 
مجموعه شده است تا دست صداوسیما در زمینه تولید برنامه های شایسته 

خالی بماند.
از این رو بسیاری از برنامه هایی که این روزها از شبکه های مختلف تلویزیون 
درحال پخش اســت، جز تکرار برنامه ها و سریال های گذشته، هیچ چیز 

جدیدی در میان آن ها به چشم نمی خورد. 
البته آن تعداد اندکی هم که تحت عنوان ســریال یا فیلم در حال حاضر 
از بعضی از شــبکه ها پخش می شود، به قدری ضعیف و آشفته است که 
مخاطب را جذب نمی کند. در واقع علاوه  بر روتین نبودن برنامه ســازی 
در تلویزیون، حتی این سازمان برای مناسبت های ویژه ای مثل محرم یا 
هفته دفاع مقدس و ایام دهه فجر و دیگر مناسبت های مهم برنامه های 

خاص و ویژه ای ندارد.
این ها به دلیل سردرگمی دست اندرکاران سیما و همچنین درگیری آن ها 
با مسئله ای به اسم قضیه فقر مالی است. گرچه کمتر قابل باور است که 
همچنان این سازمان عریض و طویل با مشکل مادی مواجه باشد، چراکه 
درآمدهای میلیاردی آگهی ها و همچنین همکاری مستمر اسپانسرهای 
میلیاردی دســت ســازمان را در تولید از منظر بودجه باز گذاشته، اما با 
این حال همچنان شــاهد ضعف در تولید برنامه و ســریال در تلویزیون 

هستیم.
واقعیت این است که برنامه سازی در تلویزیون یک پروژه گسترده و اصولی 
و عمیق اســت که متأسفانه مورد غفلت واقع شــده است و این غفلت 
به گونه ای است که در عمل به دلیل نبود برنامه های مناسب خانوادگی و 

اجتماعی، سبب ریزش مخاطب شده است.
این ریزش از یک سو به ضرر تلویزیون به عنوان رسانه ملی تلقی می شود و 
از یک طرف دیگر سبب می شود که مخاطبان برای سرگرم کردن خود و 
گذراندن اوقات فراغت به سوی برنامه هایی بروند که زیبنده فرهنگ جامعه 
ما نیست. از همین رو است که علی رغم داد و بیداد گاه و بیگاه مسئولان 
فرهنگی کشور و به ویژه تلویزیون، بر مخاطبان برنامه های ماهواره ای افزوده 

می شود.
ضروری اســت که سازمان صداوسیما در تمام زمینه ها چه اداری، فنی و 
کادری، فرهنگی، هنری و رسانه ای تحولات اساسی و مستمر و هدفمندی 
را پی بگیرد تا از این رخوت و حالات برهوتی صداوســیما کاسته شود، 
وگرنه مسیری که تلویزیون در حال حاضر طی می کند، منهای جدا شدن 
بیشتر از مردم، بر باد دادن بودجه ای که در اختیار این سازمان قرار داده 
شده، اســت و حتی با اضافه شدن بودجه دولتی این سازمان، متأسفانه 
نه تنها برخلاف انتظارها از صداوسیما به عنوان یک دانشگاه جامعه است، 
کــه باید از آن به صورت جریانی که یک دســتگاه فرهنگی را به بیراهه 

می برد، یاد کرد.
با این همه این احوال، صداوسیما با همه ضعف هایی که دارد، این ویژگی 
را دارد که از امکانات خود به جای برنامه های سطحی که این روزها شاهد 
آن در شــبکه های مختلف هستیم و حتی سریال های به شدت ضعیف و 
سبک و بد، بودجه این ها را صرف دو یا سه کار اصولی، استاندارد، جذاب 

و مخاطب پسند بکند تا از این بحران نجات پیدا کند.
بحرانی که در عرصه فرهنگ وجود دارد، بخشــی از آن نشــأت گرفته از 
ناتوانی های مدیران صداوســیما و هنرمندانی اســت که بخشی از آن ها 
حتی همچنان از تلویزیون بابت کارهای قبلی طلبکارند و تعدادی دیگر با 

صداوسیما قهر کرده اند.
همچنین صداوسیما باید از هنرمندان حرفه ای برای تولید آثار استفاده 
کنــد. الان تولید برنامه های تلویزیونی مختص آدم های خاص با توانایی 
محدود شــده که این خود ضربه زننده به صداوســیما و برنامه سازی در 

تلویزیون است.
به هرحال صداوســیما چنانچه می خواهد به عنــوان صدا و تصویر ملی، 
منعکس کننده فرهنگ و ادبیات خاص این ملت باشد، باید درجهت تأمین 
نیازها و انتظارهای جامعه حرکت کند و برنامه ریزی درســت و اصولی و 

مستمری برای تولید برنامه های مناسب پیش رو داشته باشد.
اگر به راستی قرار است این رســانه روزگاری دانشگاه جامعه باشد، لازم 
اســت که پیش از هرگونه تغییر و تحولی در خود ســازمان، دســت به 
تغییرات اساسی بزند و برنامه ریزی براساس نیازهای مخاطب را در اولویت 

کارهایش قرار بدهد.

آنچه می خوانید

قبــل از انقــلاب تعداد شاعران و 
نویسندگان شناخته شده ما برای 
کــودکان و نوجوانان زیاد نبودند 
درحالی که حالا چند صد نویسنده 
و شاعر داریم که تعداد آثار شان 
به تنهایی بیش از آثار قبلی است
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خط خبر

فرمانده انتظامي استان خراسان رضوي خبر داد

از دستگيرى 6سارق تيزدست نيشابور تا كشف 
120كيلو ترياك در يك عمليات مشترك

خط قرمز - مهدى كاهانى مقدم: فرمانده انتظامي خراسان رضوي از موفقيت 
چشمگير پليس فتاى اين استان در دهمين طرح بين المللي مبارزه با توليد، توزيع 

و قاچاق انواع دارو و اقلام غير بهداشتي در فضاي سايبري (پانجي آ) خبر داد.
سردار قادر كريمى در گفت و گو با خبرنگار ما اظهار داشت: با تلاش كارشناسان 
پليس فتا خراسان رضوي در اين طرح بين المللي پنج ميليارد و 800 ميليون ريال 

داروهاي قاچاق و اقلام غير بهداشتي كشف و توقيف شد.
سردار كريمى اظهار داشت: كارآگاهان پليس آگاهى استان همچنين يك كلاهبردار 
حرفه اى را كه اقدام به پيش فروش آپارتمان به افراد ساده لوح و 6 ميليارد تومان 
كلاهبردارى كرده بود و نيز اعضاى يك باند جعل سند و مدارك املاكى كه مالكان 

آن در خارج از كشور و در تهران ساكن هستند را دستگير كردند.
به گفته سردار كريمى، دستگيرى عامل اختلاس 11ميليارد تومانى كه از كاركنان 
شعبه بانكى در استان بود و همچنين فرد شيادى كه سموم تقلبى كشاورزى در 
مشــهد عرضه مى كرد را از ديگر موفقيت هاى پليس آگاهى خراسان رضوى طى 

روزهاى گذشته اعلام كرد.
رئيس پليس خراسان رضوى در بخش ديگرى از اين گفت و گو اعلام كرد: دو سارق 
حرفه اى كه با تهديد اسلحه شكارى 16راس گوسفند را از روستايى در سرخس، 
به سرقت برده و پس از فرار به شهرستان فريمان، در پاتوق دخترى فرارى، مخفى 

شده بودند، دستگير شدند.
وى گفت: مأموران پليس پس از 48ســاعت كنترل و مراقبت هاى پوششى، 
هنگامى كه متهمان در خانه حضور داشــتند، وارد عمل شده و در اقدامى 
غافلگيرانه خانه مســكونى را مورد بازرســى قرار دادند كه در اين عمليات 
ضربتى، صاحبخانه و دخترى جوان كه فرارى اســت، به همراه دو ســارق 

حرفه اى احشام دستگير شدند.
وى تصريح كرد: اين دو ســارق حرفه اى كه باوجود تناقــض گويى هاى فراوان، 
نتوانستند مســير تحقيقات پرونده را تغيير دهند، به سرقت 16راس گوسفند با 
تهديد اسلحه شــكارى در شهرستان سرخس با همدستى سه نفر ديگر اعتراف 
كردند. تحقيقات تخصصى كارآگاهان پليس آگاهى ســرخس براى كشف ديگر 

سرقت ها و دستگيرى ساير اعضاى اين باند ادامه دارد.
سردار كريمى همچنين از كشف 120 كيلوگرم ترياك در عمليات مشترك پليس 

مبارزه با مواد مخدر استان هاى سمنان، خراسان رضوى و جنوبى خبر داد .
وى همچنين در ادامه اظهار داشت: چهار مرد و 2 زن جوان از طراحان سرقت هاى 
تيزدستانه خودرو در نيشابور بودند، توسط مأموران كلانترى 13و كارآگاهان پليس 
آگاهى اين شهرســتان دستگير شدند.  اين ســارقان تاكنون به 20 فقره سرقت 

اعتراف كرده اند.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

شليك خونين پسر نوجوان 
به همكلاسى اش در نيكشهر

خط قرمز: صاحب گل صالحى فرماندار نيكشــهر در 
جنوب سيستان و بلوچستان گفت: دانش آموز دوره 
دوم متوســطه اين شهرســتان صبح شنبه در مسير 
مدرسه هدف تيراندازى همكلاسى خود قرار گرفت.

ايــن دانش آموز كــه از ناحيه دســت و پــا مورد 
اصابــت پنــج گلوله قــرار گرفتــه در بيمارســتان 

بسترى است.
ظاهرا بين اين دانش آمــوز با يك دانش آموز ديگر 
اختلاف و درگيرى قبلــى رخ داده كه منجر به بروز 

اين حادثه شده است.
2 فرد ناشناس ساعت 6 و 30 دقيقه بامداد شنبه در 
مسير اسپكه - لاشار نيكشهر متين درزاده دانش آموز 
پايه يازدهم دبيرستان شهيد بهشتى اين شهرستان 

را مورد اصابت گلوله قرار دادند.
ايــن دانش آموز كه حال عمومى وى به علت اصابت 
گلولــه به بدنش وخيــم گزارش شــده بلافاصله به 
بيمارستان ايران ايرانشهر منتقل شد. مأموران پليس 
بلافاصله در محل حاضر و اقدامات تخصصى را براى 

يافتن ضاربان آغاز كردند.

طلسم رمال كلاهبردار 
در تربت جام باطل شد

خط قرمز: فرد رمالى كه 150 ميليون ريال از چهار 
شهروند تربت جامى كلاهبردارى كرده بود، با تلاش 
مأموران پليس اين شهرســتان شناسايى و دستگير 

شد.
فرمانــده انتظامى تربت جام در ايــن باره گفت: در 
پى گــزارش چند فقره كلاهبردارى از شــهروندان، 
رسيدگى به موضوع در دستور كار تيمى از مأموران 

پليس آگاهى شهرستان قرار گرفت.
سرهنگ هوشــنگ كيانى افزود: در بررسى اظهارات 
مالباختگان مشخص شد فردى با ترفند داشتن رابطه 
با دســتگاه هاى دولتى و همچنيــن ادعاى ارتباط با 
اجنه براى حل مشكلات ادارى و خانوادگى، از آن ها 

مبالغى را كلاهبردارى كرده و متوارى شده است.
وى تصريح كرد: مأموران ســپس با استفاده از بانك 
اطلاعــات مجرمان ســابقه دار، متهــم را كه فردى 
ســابقه دار است، شناســايى و در اقدامى ضربتى در 

مخفيگاهش دستگير كردند.
وى عنــوان كرد: متهم 38 ســاله كــه اهل يكى از 
اســتان هاى جنوبى و داراى 12 فقره سابقه كيفرى 
با عناوين مواد مخدر، ســرقت و جرايم مالى اســت، 
در بازجويى ها به چهار فقــره كلاهبردارى با همين 
ترفند اعتراف كرد و گفت كه از اين راه تاكنون 150 

ميليون ريال به جيب زده است.

خط حادثه

خط قرمز: ســارقى كه با طعمه قرار دادن زنان در محدوده بازار 
تهران اقدام به سرقت از مغازه هاى طلافروشى مى كرد با هوشيارى 
كارآگاهان پايگاه هفتم پليس آگاهى شناســايى و دستگير شد . 
27 مرداد ماه امسال وقوع يك فقره سرقت از طلافروشى به شيوه 
كش روى در ميدان پانزده خرداد  طبقه اول پاســاژ خرداد بهمراه 

دستگيرى يك متهم خانم به كلانترى 113 بازار اعلام شد. 
با حضور مأمورين در محل و انجام بررسى هاى اوليه مشخص شد 
كه آقاى حدوداً 40 ساله بهمراه خانمى جوان وارد مغازه طلافروشى 
شــده و در ادامه، در حاليكه همراه وى (خانــم جوان) در داخل 
طلافروشى حضور داشته به شيوه كلاهبردارى اقدام به سرقت يك 
رشته دستبند به ارزش تقريبى 4 ميليون و 500 تومان كرده است. 
با تشكيل پرونده مقدماتى با موضوع «كلاهبردارى و سرقت» و به 
دستور بازپرس شعبه سوم دادسراى ناحيه 12 تهران، پرونده براى 
رســيدگى در اختيار پايگاه هفتم پليس آگاهى تهران بزرگ قرار 
گرفت.  صاحب طلافروشــى (مالباخته) با حضور در پايگاه هفتم 
پليس آگاهى تهران بزرگ به كارآگاهان گفت: اينجانب داخل مغازه 
بودم كه يك خانم جوان بهمراه يك آقا، حدود ساعت 5 بعداز ظهر 
وارد مغازه بنده شدند.  آن ها پس از ورود به مغازه درخواست يك 
دستبند يا گردنبند به ارزش تقريبى 4 تا 4/5 ميليون تومان كردند 
و من نيز دســتبند و گردنبندها را مقابل آن ها گذاشتم؛ زمانيكه 
مشــغول وزن كردن يكى از دستبندها بودم، آن آقا در يك لحظه 
با يكى از دســتبندهايى كه در دست داشت، از مغازه خارج شد و 
ناگهان ناپديد شــد؛ تا آن زمان فكر مى كردم كه اين آقا و خانم، 
زن و شــوهر هستند كه ناگهان اين خانم مدعى شد: «من آن آقا 
را نمى شناسم» و من هم گفتم: مگر مى شود؛ شما با هم وارد مغازه 
شــديد. بعد از آن به 110 زنگ زده و پس از آن مأمورين در محل 
حاضر شــدند.  خانم جوان كه به عنوان متهم دستگير و به پايگاه 
هفتم پليس آگاهى تهران بزرگ منتقل شده بود، در اظهاراتش به 
كارآگاهان گفت: براى فروش دســتبند و انگشترهاى خود به بازار 
بزرگ رفته بودم؛ آقايى حدوداً 40 ساله با التماس و اصرار مرا راضى 
كرد تا براى خريد طلا براى مادرش كه مدعى بود پير و ناتوان است 
و امــكان خروج از منزل را ندارد، او را همراهى كنم؛ با يكديگر به 

مغازه طلافروشى كه گويا قبلاً توسط وى شناسايى شده بود رفتيم، 
چون مغازه فاقد دوربين مداربسته بود؛ حالا كه فكر مى كنم متوجه 
شــدم كه اين شخص بسيار حرفه اى بوده اســت. پس از ورود به 
مغازه اين شخص از مغازه دار درخواست دستبند كرد كه فروشنده 
نيز تعداد 4 عدد دســتبند را با قيمت هاى متفاوت در اختيار وى 
گذاشت؛ بنا به اصرار سارق، فروشنده جهت توزين و تعيين قيمت 
دقيق دستبندها مشغول به انجام درخواست او شد و اين شخص 
(ســارق) نيز به صورت كاملاً حرفه اى يكى از دستبندها را سرقت 
كرد و از داخل مغازه خارج شــد طورى كه نه بنده، نه فروشنده و 
حتى مشــترى كه داخل مغازه حضور داشت، متوجه خروج وى 
نشديم.  همزمان با رســيدگى به پرونده اوليه، وقوع سرقت هاى 
مشابه ديگرى در محدوده بازار تهران به پايگاه هفتم پليس آگاهى 
تهران بزرگ اعلام شــد كه در تمامى آن ها فردى حدوداً 40 ساله 
بــا حيله و ترفند، به همراه خانم هاى عمدتــاً جوان به مغازه هاى 

طلافروشى مراجعه و در آنجا اقدام به سرقت طلا كرده است.
يكــى از خانم ها كه فريب متهم اصلى پرونــده را خورده بود، در 
اظهاراتش به كارآگاهان گفت: در ناصرخسرو قصد خريد سرويس 
آشپزخانه را داشتم كه مرد ناشناسى به من مراجعه كرد و خواهش 
و التماس كرد كه مادرش به تازگى از ســفر زيارتى برگشــته و 

مى خواهد برايش طلا بخرد. آنقــدر التماس كرد كه نهايتاً قبول 
كردم؛ با يكديگر وارد يك مغازه طلافروشــى شديم. اين آقا يك 
دستبند برداشــت و ناپديد شد؛ فكر كردم پشت ويترين رفته اما 
آنجا نبود. زمانيكه متوجه غيبتش شدم، خودم اولين نفرى بودم كه 
موضوع را به شخص طلافروش اطلاع دادم. اين شخص ماهرانه مرا 

فريب داد و حالا بدون هيچگونه گناهى گرفتار شدم. 
با توجه به شيوه و شــگرد متهم در فريب زنان و در ادامه سرقت 
از مغازه هاى طلافروشــى بازار تهران، كارآگاهان با بهره گيرى از 
دوربين هاى مداربســته و بازبينى تصاوير زمان سرقت ها موفق به 

شناسايى تصوير متهم پرونده شدند.
با شناسايى دقيق تصوير متهم از سوى مالباختگان و همچنين زنان 
جوانى كه فريب او را خورده بودند، تصاوير متهم براى شناسايى در 
اختيار كســبه بازار تهران بويژه بازار طلا قرار گرفت تا در صورت 

مشاهده وى، بلافاصله موضوع را به كارآگاهان اطلاع دهند. 
سرانجام 4 آبانماه كارآگاهان اطلاع پيدا كردند كه متهم به همان 
شيوه و شگرد مجدداً قصد سرقت از يك مغازه طلافروشى در پاساژ 
خرداد را دارد كه توسط صاحب مغازه طلافروشى مورد شناسايى 
قرار گرفته؛ بلافاصله با حضور در پاساژ خرداد، متهم دستگير و به 

پايگاه هفتم پليس آگاهى تهران بزرگ منتقل كردند. 
متهم در همــان اعترافات اوليه صراحتاً به فريب زنان جوان با هدف 
سوء اســتفاده از حضور آن ها براى انجام سرقت هايش از مغازه هاى 
طلافروشــى اعتــراف كرد و گفــت: اين خانم ها هيــچ دخالتى در 
سرقت هاى او نداشــته اند.  سرهنگ كارآگاه شمس الدين ميرزكى، 
رئيس پايگاه هفتم پليس آگاهى تهران بزرگ، با اعلام اين خبر گفت: 
در ادامه رســيدگى به پرونده و با توجه به شــيوه و شگرد متهم در 
فريب زنان جوان و انجام سرقت از مغازه هاى طلافروشى سطح شهر 
تهران بويژه در محدوده بازار تهران و براى شناســايى ديگر شكات و 
مالباختگان احتمالى، دستور انتشار بدون پوشش تصوير متهم از سوى 
بازپرس محترم پرونده صادر شده است؛ از كليه شكات و مالباختگانى 
كه موفق به شناســايى تصوير متهم شدند دعوت مى شود تا جهت 
پيگيرى شكايات خود به نشانى پايگاه هفتم پليس آگاهى تهران بزرگ 

در ميدان پانزدهم خرداد - جنب كلانترى 113 بازار مراجعه كنند.

زنان جوان طعمه سارق براى دزدى از طلافروشى ها

 خط قرمز: آمار نهايى حادثه انفجار گاز در جمعه شــب در كوى رمضان 
اهواز، چهار كشته و پنج مصدوم اعلام شد. 

رئيس مركز مديريت حوادث  و فوريت هاى پزشكى خوزستان گفت: مأموران 
اورژانــس به محض ورود به صحنه 2 فوتى را از زير آوار بيرون كشــيدند.  

شهيار ميرخشتى شنبه در گفت و گويى اظهار كرد: پيش از ورود مأموران امداد جسد 2 فوتى ديگر نيز توسط اهالى محل 
از زير آوار خارج و به بيمارستان منتقل شده بود.  وى افزود: در اين حادثه  پنج نفر نيز مصدوم شدند كه 2 نفر از آن ها از 
زير آوار بيرون كشيده شده بودند. همچنين يكى از مأموران آتش نشان به دليل استنشاق گاز دچار مصدوميت، يك مأمور 
شركت گاز از ناحيه پا و يكى از ساكنان محلى به دليل مشاهده صحنه دلخراش حادثه، دچار مشكل قلبى شد. حادثه انفجار 
گاز شهرى در كوى رمضان اهواز در ساعت 21:10 دقيقه جمعه شب موجب تخريب سه واحد مسكونى شد. دليل وقوع اين 
حادثه در دست بررسى است. هفته گذشته نيز سقوط صخره بر روى منازل مسكونى در كوى منبع اهواز كه در نزديكى كوى 

رمضان واقع است منجر به كشته شدن 2 كودك شد و پنج مصدوم برجاى گذاشت.

چهار كشته و پنج مصدوم 
در حادثه انفجار گاز در اهواز 

پليس  رئيس   خط قرمز: 
زرنديه گفت: بر اثر برخورد 
سوارى پرايد با يك دستگاه 
زانتيا در محور قديم تهران 
- ساوه، 2 نفر كشته و 2 نفر 

ديگر نيز مصدوم شدند. 
محمدرضــا  ســرهنگ 
روشن دل در اين باره اظهار 

كرد: اين سانحه رانندگى در ساعت 12ظهر در محور قديم تهران 
- ساوه، محدوده شهر مامونيه به وقوع پيوست كه دو سرنشين 

پرايد جان باختند.

2 پرايد سوار در تصادف
 با زانتيا جان باختند

پليس  رئيس   
زرنديه گفت: بر اثر برخورد 
سوارى پرايد با يك دستگاه 
زانتيا در محور قديم تهران 
 نفر 

محمدرضــا  ســرهنگ 
روشن دل در اين باره اظهار 



خط شهرستان ها

 2كشته و 2 مجروح 
در تصادف نيسان با موتورسيكلت  

 خط قرمز: رئيس پليس راه شمالى استان فارس گفت: بر اثر برخورد يك دستگاه 
نيسان با يك دستگاه موتور سيكلت در محور فرعى بند امير بخش زرقان، 2 نفر 

كشته و دو نفر مجروح شدند. 
سرهنگ احمد احمدى در اين باره اظهار كرد: در پى اعلام يك فقره تصادف  فوتى 
در محور فرعى بند امير بخش زرقان، بلافاصله مأموران به محل مورد نظر اعزام و 
مشاهده كردند يك دستگاه نيسان با يك سرنشين با يك دستگاه موتور سيكلت با 
سه سرنشين برخورد و بر اثر آن دو نفر از سرنشينان موتورسيكلت به دليل شدت 
جراحــت وارده در دم فوت و راكب موتور ســيكلت و راننده خودرو مجروح و به 

بيمارستان منتقل شدند.

مرگ چهار زن و كودك زاهدانى زير آوار 
 خط قرمز: ريزش ناگهانى ديوار قديمى در خيابان مولوى 31 زاهدان دو كودك و 

دو زن را به كام مرگ برد و 2 مجروح نيز در بيمارستان بسترى شدند. 
در اين حادثه  كه غروب پنجشــنبه رخ داد، ديوار خشتى و گلى فرسوده خانه اى 
مخروبه به يكباره بر سر چند زن كه از پياده رو مى گذشتند فرو ريخت. دقايقى پس 
از اين حادثه هولناك، تيم هاى امدادى به محل حادثه رسيدند و مجروحان با چند 
دستگاه آمبولانس به بيمارستان خاتم الانبيا(ص) زاهدان انتقال يافتند. اما متأسفانه 
دختربچه اى 2 ســاله به همراه دخترى 8 ساله و دو بانوى 32 و 65 ساله به علت 

شدت جراحات جان باختند.

مجرم فرارى مترو تهران را متوقف كرد  
خط قرمز: مجرم فرارى در ادامه تعقيب و گريز مأموران پليس در ايستگاه مترو 
مصــلاى تهران به داخل تونل رفت كه اين اقدام براى مدتى موجب وقفه و توقف 
حركت قطارها در اين خط شد.  فرد مجرم حوالى ساعت 21 جمعه شب با پريدن 
به داخل خطوط ريلى قطار به سرعت وارد تونل ايستگاه مترو شد كه با هشدار و 
تلاش مأموران پليس و مترو، حركت قطارها در اين خط براى دســتگيرى مجرم 
فرارى به صورت موقت متوقف شد.  براساس اين گزارش، مأموران پليس در نهايت 
با ورود به تونل موفق به دستگيرى مجرم فرارى شدند و حركت قطارها با خروج 

فرد از تونل در خط يك مترو تهران به حال عادى بازگشت.

پيدا شدن جسد در قله دماوند  
خط قرمــز: روابط عمومى هلال احمر اســتان مازندران اعــلام كرد: يك تيم 
كوهنوردى حين بازگشت از قله دماوند با يك جسد مواجه شدند كه پس از اطلاع، 

جمعيت هلال احمر به منطقه اعزام شد.
پيش بينى مى شود جسد پيدا شده متعلق به يكى از كوهنوردان مالزيايى باشد كه 

آذر پارسال ناپديد شد.
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قاتل بانكدار ايرانى 
يك راننده كاميون بود  

 خط قرمز: دادگاه عالى مالزى 
يــك راننده كاميون را به عنوان 
قاتل «حســين احمــد نژادى» 
بانكدار ايرانى و مؤسس «اى ام» 
بانك مالزى گناهگار شناخت و 

وى را به اعدام محكوم كرد. 
برناما خبرگزارى رسمى مالزى 

در اين زمينه گزارش داد: «داتوك كريم رحمان» قاضى  اين 
دادگاه همچنين «كونگ سويى كوان» مالايى چينى تبار 48 
ساله را به جرم  تلاش براى كشتن  «چئونگ مى كئون» 53 
ساله همسر «حسين احمد نژادى» به 18 سال زندان محكوم 
كرد.  به گفته قاضى اين پرونده و بر اساس بررسى جراحات 
وارده به مقتول كه 75 ســال سن داشته است، اصابت چند 

گلوله باعث مرگ وى شده است. 

جوان ايتاليايى 53 زن را 
ايدزى كرد 

به  ايتاليايى  جوان   خط قرمز: 
اتهام آلوده كردن بيش از 30 زن 
به ويروس اچ آى وى(HIV)، به 

24 سال زندان محكوم شد. 
دادگاه روز جمعــه، «والنتينــو 
تالوتو» 33 ساله را به دليل آلوده 
كردن بيــش از 30 زن به ايدز 

گناه كار تشخيص داد و براى او 24 سال زندان تعيين كرد.

مرگ 6 سالمند در آتش سوزىِ 
خانه سالمندان در مكزيك  

خط قرمز: در پى وقوع آتش سوزى در يك مركز نگهدارى 
از ســالمندان در مكزيك دست كم شش تن جان خود را از 
دست دادند.  پليس محلى شهر «تيخوانا» اعلام كرد: در حادثه  
آتش سوزى كه روز جمعه در ساختمان نگهدارى از سالمندان 

اتفاق افتاد شش تن كشته و دو تن ديگر مجروح شدند. 

« نينجا»ى سياهپوش 
يك پيرمرد74 ساله بود 

خط قرمز: «نينجا»ى ســياهپوش كه به اتهام 250 سرقت 
تحت تعقيب بود، سرانجام در 74 سالگى دستگير شد.  اين 
ســارق تيزپا كه همواره با پوشاندن صورتش و بر تن كردن 
لباس سياه نينجا، ســن و ظاهرش را پنهان كرده بود، پس 
از 8 ســال فرار، زمانى كه در يكى از سرقت هايش ناخواسته 
چهره اش را باز گذاشته بود، ردگيرى و دستگير شد. تبهكار 
كهنسال، به خبرنگاران گفت: «بى شــك اگر جوان تر بودم 
هرگز دستگير نمى شدم. اما الان ديگر 74 ساله شده ام و بايد 

بازنشسته مى شدم.»

خط  بين الملل

خط قرمز: مرد دو زنه كه همسر اولش را مقابل چشمان 
زن دومش كتك زده و موجب مرگ تلخ وى شده بود در 

دادگاه كيفرى يك استان تهران محاكمه مى شود. 
عصر چهارم شــهريور ماه سال 93 به كلانترى كهريزك 
خبر رسيد يك زن 29 ساله به نام مرضيه در خانه اش به 
شدت كتك خورده و بيهوش شده است. مأموران پليس  به 
خانه مورد نظر رفتند و با پيكر نيمه جان زن جوان روبه رو 
شدند. مرضيه به بيمارستان منتقل شد اما ساعتى بعد جان 
سپرد. آثار كبودى روى بدن اين زن نمايان بود و همسرش 

به طرز مشكوكى ناپديد شده بود.
بــرادر مرضيه به پليس گفت: خواهرم زن اول احمد بود. 
آن ها پنج ســال قبل با هم ازدواج كردند اما مدتى پيش 
احمــد زن دوم گرفت و خواهــرم هم از اين ماجرا مطلع 
بود. خواهرم ســه روز قبل به خانه پدرى ام آمد اما ديروز 
به خانه خودش برگشت. ما از او خبرى نداشتيم تا اينكه 
هووى خواهرم به نام اكرم از خانه آن ها با من تماس گرفت 
و گفت حال مرضيه بد شــده است. من خودم را به خانه 
خواهرم رساندم و با پيكر نيمه جان خواهرم روبه رو شدم. 

همان موقع با پليس تماس گرفتم. هووى خواهرم مى گويد 
احمد يك روز قبل هر دوى آن ها را به شــدت كتك زده 
و خانه را ترك كرده است. به دنبال اظهارات تكان دهنده 
اين مرد پليس اكرم را بازداشت كرد. زن جوان گفت: من 
و مرضيه رابطه بدى با هم نداشتيم. در غياب مرضيه من 

به خانه آن ها رفته بودم كه مرضيه يكباره از خانه پدرش 
بازگشت. برگشت سرزده او موجب عصبانيت احمد شد. 
احمد مى گفت بايد مرضيه با او تماس مى گرفته تا خودش 
دنبال او برود. احمد كه عصبانى بود مرضيه را به شــدت 
كتك زد و مرضيه بيهوش شد. من قصد پادرميانى داشتم 
كــه او مرا هم كتك زد. من همــان موقع به خانه خودم 
برگشتم. اما چون ديگر خبرى از شوهرم نداشتم ظهر روز 
بعد به خانه مرضيه رفتم و متوجه شدم او همچنان بيهوش 

است. همان موقع با برادر مرضيه تماس گرفتم.
با اظهارات زن جوان تلاش براى رديابى مرد خشن آغاز و 
وى بازداشت شد. احمد به كتك زدن دو همسرش اعتراف 
كرد ولى ادعا كرد دســتى در مرگ مرضيه نداشته است. 
وقتى پزشــكى قانونى علت مرگ زن جوان را خونريزى 
مغزى و فشار بر عناصر حياتى گردن اعلام كرد براى احمد 
كيفرخواست صادر و به دادگاه كيفرى يك استان تهران 
فرســتاده شد. مرد خشن قرار اســت به زودى در شعبه 
چهارم دادگاه محاكمه شود. اين در حالى است كه اولياى 

دم براى وى حكم قصاص خواسته اند.

مرد خشن زن اولش را مقابل چشمان زن دومش كشت
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خط قرمز- هاشــم رسائى فر: حوالى ساعت 11 و 30 
دقيقــه ديروز اعلام ريــزش آوار روى 3 نفــر در خيابان 
بهارســتان  بلوار سجاد مشهد باعث شد تا اكيپ ايستگاه 
شــماره 3 آتش نشانى مشهد به محل اعزام شود. با  اينكه 
در اعلام اوليه ريزش آوار ناشى از تخريب ساختمان دليل 
حادثه اعلام شــده بود اما وقتى كه آتش نشانان ايستگاه 
ســوم آتش نشانى مشهد به بهارســتان 4 و محل حادثه 
رسيدند معلوم شــد افتادن يكى از ديوارهاى طبقه سوم 
منزلى كه در حال تخريب بود باعث شده تا آجر و بتن اين 
ديوار روى 3 نفرى كه در محل حاضر بودند بريزد و باعث 
مرگ هر 3 نفر آن ها شود. اگرچه مرگ يك نفر از آن ها با 
اعزام وى به بيمارستان تأييد نشد و 2 نفر از جمله فردى 
كه گفته مى شد از مالكين ساختمان است در محل فوت 
شده بودند اما چندى نگذشت كه خبر مرگ سومين نفر 
نيز منتشر شد تا بهتر مشخص شود كه يك بى احتياطى 

به قيمت جان 3 نفر تمام شده است.
آتشپاد سوم محمد جواد سبحانى، سرپرست ايستگاه سوم 
سازمان آتش نشــانى و خدمات ايمنى شهردارى مشهد 
در اين باره به خبرنگار خط قرمزگفت: آتش نشــانان پس 
از حضور در محل مشــاهده كردند كه كارگران مشــغول 
تخريب ســاختمان سه طبقه مســكونى بودند كه ديوار 
ســاختمان ريزش كرده و سبب محبوس شدن 3 تن در 
زير آوار شده است. سرپرست ايستگاه سوم  سازمان آتش 
نشانى و خدمات ايمنى شهردارى مشهد با بيان اينكه دو 

تن از كارگران به علت شدت جراحات وارده در محل  جان 
باختند، و يك تن ديگر نيز مصدوم شده بود، گفت: آتش 
نشــانان جســم بى جان دو كارگر فوتى را تحويل عوامل 
انتظامى و كارگر مصدوم را نيز پس از عمليات رها سازى 
از زير آوار به عوامل اورژانس مستقر در محل حادثه تحويل 

دادند و پس از آن اقدام به ايمن سازى محل كردند.
وى رعايــت نكردن اصول ايمنى در زمان تخريب را دليل 
اصلى اين حادثه عنوان كرد و اظهار داشت: چنانچه تخريب 
ديوار با رعايت اصول ايمنى انجام مى شد و به جاى اينكه از 
پايين اقدام به تخريب شود از سطوح بالاتر تخريب صورت 

مى گرفت هرگز اين حادثه تلخ اتفاق نمى افتاد ضمن اينكه 
همراه نداشتن تجهيزات ايمنى از جمله كلاه توسط اين 3 

نفر خود مزيد بر علت شده است.
مأموران پليس ساختمان كه در محل حادثه حاضر شده 
بودند نيــز ضمن اعلام اين مورد كــه براى تخريب همه 
مجوزها صادر شده بود اظهار داشتند با اين وجود ما اخطار 
نكات ايمنى را به آن ها داده بوديم ضمن اينكه به همسايه ها 
نيز درباره رعايت نكات ايمنى اطلاع داده شــده و آن ها را 
از عواقب احتمالى تخريب  ســاختمان مجاورشان با خبر 

ساخته بوديم.

تخريب ديوار جان 3 مشهدى را گرفت
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دادگاه روز جمعــه، «والنتينــو 
 ساله را به دليل آلوده 
 زن به ايدز 

دادگاه عالى مالزى 
يــك راننده كاميون را به عنوان 
قاتل «حســين احمــد نژادى» 
بانكدار ايرانى و مؤسس «اى ام» 
بانك مالزى گناهگار شناخت و 

برناما خبرگزارى رسمى مالزى 



خروجى هاى استقلال رو شدند 

« شفر» دو بازيكن خـــــارجى مى خواهد

 فوتبال  سينا حســينى  سرمربى 
آلمانى اســتقلال از همان بدو ورودش به 
اين تيم به مديران اين باشگاه اعلام كرده 
بود كه بايد در رقابت هاى نيم فصل برخى 
پست ها تقويت شود. مديران استقلال نيز 
به وى اطمينان دادند كه هر بازيكنى مورد 
علاقه وى باشــد قطعا در فهرست خريد 
باشــگاه قرار خواهد گرفت اما بهتر است 
تا پايان رقابت ها در نيم فصل تغييرى در 

تركيب تيم صورت نگيرد. 
البته در اين ميان تنها يك بازيكن با ورود 
وينفرد شفر از استقلال كنار گذاشته شد. 
البته در جريــان حذف جبــارى وينفرد 
شــفر نقش زيادى ايفا نكرد بلكه مديران 
استقلال به ويژه افتخارى در پروسه حذف 
اين بازيكن نقش آفرينى خاصى داشــت 

تا به اين ترتيب يكــى از مخالفان خود را 
از چرخه بازيكنان اســتقلال خارج كند تا 
بتواند در ادامــه كار فعاليت خود را بدون 

تنش انجام دهد.

*خروجى هاى نيم فصل
با ايــن حال هنــوز نام مجتبــى جبارى از 
فهرست اســتقلال خارج نشــده است اما 
پيش بينى مى شــود در پايان رقابت هاى 
نيم فصل مجتبى جبارى، يعقوب كريمى، 
لئوناردو پادووانى و شهباززاده يا قربانى در 
فهرست بازيكنان مازاد استقلال قرار گيرند.از 
زمزمه هاى پنهانى اطرافيان باشگاه استقلال 
پيداست كه شــفر روى اين بازيكنان نظر 
مثبتى ندارد به همين دليل به احتمال بسيار 
زياد اين نفرات شانسى براى ادامه حضور در 

استقلال ندارند. البته قرار نبود اين فهرست 
رسانه اى شود و ممكن اســت با انتشار اين 
اسامى واكنش شفر و استقلالى ها  واكنش 
دفاعى باشد اما بنا به گفته منابع خبرى اين 
بازيكنان در نيم فصل از جمع آبى پوشــان 

جدا مى شوند.
*جدايى طلب

از سوى ديگر حسن بيت سعيد بازيكنى است 
كه خودش قصد جدايى از استقلال را دارد و 
حتى با مسئولان باشگاه فولاد خوزستان هم 
صحبت هايى را انجام داده و اين بازيكن به 
دليل رابطه خوبى كه با پورموســوى دارد 
احتمالا در نيم فصل از جمع آبى پوشــان 

جدا خواهد شد.
*خريدهاى احتمالى

امــا پرســش كليــدى اينجاســت كــه 

وينفرد شــفر به جاى اين نفـــــرات چه 
گـــــــزينه هايى را براى جانشــينى در 
نظر دارد؟ گفته مـــى شود ســـــرمربى 
آلمانى استقلال به مديران استقلال گفته 
اســت دو بازيكن خارجى مدنظرش است 
و بايد به فكر جذب آنها باشــند از طرفى 
ديگر مديران باشــگاه در تلاشند محسن 
كريمــى و بهنام برزاى را بــه وى تحميل 
كنند تا شايد با استخدام دوباره آنها هزينه 
كمترى بــراى خريد بازيكــن كنند اما تا 
كنون كه شفر با بازگشت اين دو موافقت 
نكرده اســت و چنانچــه با اين مســئله 
مخالفت داشــته باشــد بايد نام استقلال 
را بــه عنوان پــر هزينه ترين تيــم تاريخ 
رقابت هاى ليگ برتــر در بايگانى فوتبال 

ايران ثبت كرد.

مهاجرى: هم امتيازى با فولاد بازى مان 
را حساس تر مى كند

تسنيم: رضا مهاجرى درباره وضعيت فعلــى پديده خراسان اظهار 
داشت: شرايط تيم ما خوب است و مهم ترين نگرانى ما مصدوميت چند 
بازيكن است. متأسفانه بازيكنانى مانند عباسيان، مرادمند، گرامى، 
مهربان و خانزاده مصدوم هستند، ولى آن ها تلاش زيادى مى كنند 
تا بتوانند به پديده كمك كنند. آنها حريص بازى كردن هستند و اين 
بسيار خوشايند است.ســرمربى تيم فوتبال پديده خراسان با اشاره 
به ديدار  پيش روى تيمش مقابل فولاد خوزســتان در هفته يازدهم 
ليگ برتر خاطر نشان كرد: فولاد تيمى است كه سخت گل مى خورد 
و اين كار ما را مشكل خواهد كرد. طبيعتاً سعى مى كنيم در تمرينات 
تاكتيك موردنظرمان را براى اين بازى مرور كنيم و اميدوارم اولين 

برد تيم هاى مشهدى را در ورزشگاه امام رضا (ع) به دست بياوريم.
وى در خاتمه تصريح كرد: ما و فولاد در جدول هم امتياز هستيم و اين 

حساسيت بازى را افزايش مى دهد. 

پور موسوى: به چيزى جز شكست 
پديده فكر نمى كنيم

تسنيم: سرمربى تيم فوتبال فولاد خوزستان تعطيلات پى درپى ليگ 
برتر را آزاردهنده توصيف كرد. سرمربى تيم فوتبال فولاد خوزستان 
در ادامه افزود: وقتى ليگ با تعطيلى هاى پى درپى مواجه مى شــود، 
طبيعتاً بازيكنان هم انگيزه شان را از دست مى دهند و نمى توان آن ها 
را در شرايط مسابقه قرار داد. با اين حال ما تلاش مى كنيم اين روند 

را ادامه دهيم و اميدوارم با آمادگى خوبى مقابل پديده قرار بگيريم.
وى با اشاره به ديدار تيمش برابر پديده خراسان در هفته يازدهم ليگ 
برتر اظهار داشت: پديده نسبت به سال هاى گذشته شرايط متفاوتى 
دارد و نشان داده كه   امسال تيم پرقدرتى است. وضعيت هر دو تيم 
در جدول طورى است كه پديده و فولاد قطعاً به چيزى جز برد در اين 

مسابقه فكر نمى كنند.  

مصدوميت خليل زاده و انصارى در 
تمرين پرسپوليس

ورزش: در اواخر تمرين ديروز تيم پرســپوليس شجاع خليل زاده 
دچار مصدوميت شد و تمرين را ادامه نداد تا زير نظر پزشكان در اتاق 
پزشكى تحت مداوا قرار بگيرد. به نظر مى رسد مصدوميت وى جدى 
است و شايد به بازى روز سه شنبه پرسپوليس با سايپا نرسد.اين اما 
پايان بدشانسى پرسپوليسى ها نبود چرا كه دقايقى بعد محمد انصارى 
ديگر مدافع پرسپوليس هم به دليل كشيدگى عضله دچار مصدوميت 

شد و لنگان لنگان به داخل رختكن رفت.

خروج نام حدادى فر 
از فهرست ذوب آهن

ورزش:  قاســم حدادى فر در ابتداى فصل جــارى در جريان ديدار 
ذوب آهن مقابل سياه جامگان با حسين بادامكى برخورد كرد و همين 
برخورد هم باعــث پارگى رباط صليبى اين بازيكن شــد.پس از اين 
مصدوميت، حالا نام قاسم حدادى فر از ليست ذوب آهن خارج شده 

و بعيد است كه اين بازيكن بتواند به اين زودى ها به ميادين برگردد.
قاســم حدادى فر درباره وضعيت مصدوميتش اظهار داشت: فعلاً در 
دوران بدنسازى هستم. شايد سه ماه و شــايد چهار ماه ديگر كم كم 
بتوانم به ميادين برگردم. فعلاً نامم از ليســت ذوب آهن خارج شده 

است و بايد ببينيم در آينده چه مى شود.

غيبت نصرتى و حقدوست برابر 
استقلال

ورزش: مدافع و هافبك تيم فوتبال نفت تهران در بازى اين تيم برابر 
استقلال در هفته يازدهم ليگ برتر غايب خواهند بود.

نفت تهران در حالى در روز سه شنبه هفته جارى در چارچوب هفته 
يازدهم ليگ برتر مقابل استقلال قرار خواهد گرفت كه محمد نصرتى 
و مجتبى حقدوست قادر به همراهى تيم شان نيستند. نصرتى محروم 
است و حقدوست هم به دليل مصدوميت در اين بازى غايب خواهد 

بود.

سايپا با 3 غايب به مصاف پرسپوليس 
مى رود

ورزش:  تيم فوتبال سايپا درحالى به مصاف پرسپوليس مى رود كه 
سه بازيكن خود را در اختيار نخواهد داشت.

ســايپا در هفته يازدهم رقابت هاى ليگ برتر، روز سه شــنبه مقابل 
پرسپوليس قرار خواهد گرفت.ســايپا در اين بازى اميد خالدى را به 
دليل سه اخطاره بودن به همراه نخواهد داشت، اين در حالى است كه 

رضا على يارى هم مصدوم است و به اين بازى نمى رسد.
ايوب كلانترى هم ديگر بازيكن سايپا است كه رباط صليبى پاره كرده 

است و چند ماه از ميادين به دور خواهد بود.

نعمتى: از پرسپوليس نمى روم
فارس: بازيكن تيم فوتبال پرســپوليس با انتقاد از حاشيه سازان و 
كسانى كه بحث جدايى او از اين تيم را مطرح مى كنند، گفت: من به 
پرسپوليس نيامدم كه از اين تيم بروم. سيامك نعمتى افزود: در اين 
رابطه بايد بگويم اصلاً اين بحث ها درست نيست. مطمئناً كسانى كه 
چنين شايعاتى را مى سازند قصدشان اين است كه براى من حاشيه 
درست كنند اما از طرفى من در زمين به گونه اى كار مى كنم كه جواب 

حاشيه سازان را بدهم. 

بازى پديده و فولاد در ورزشگاه امام 
رضا(ع) برگزار مى شود

فارس: رئيس هيئت فوتبال خراســان رضوى گفت: ديدار تيم هاى 
پديده و فولاد در ورزشگاه امام رضا(ع) مشهد برگزار مى شود. مهدى 
برادران افزود: تا چند روز قبل برگزارى اين بازى در ورزشــگاه امام 
رضا(ع) مشــخص نبود اما با موافقت هاى صورت گرفته و نظر مثبت 

آستان قدس رضوى برگزارى بازى در اين ورزشگاه قطعى شد.
وى درباره اينكه آيا از اين به بعد كليه بازى ها در اين ورزشگاه برگزار 
مى شود يا خير،گفت: تلاش ما همين است و نظر آستان قدس رض وى 
نيز مثبت است اما بايد شــرايط به گونه اى باشــد كه به چمن اين 
ورزشگاه نيز فشــار زيادى نيايد و آسيب نبيند، به همين دليل براى 
بازى هاى ديگر با برنامه ريزى پيش مى رويم و از ظرفيت هاى ورزشگاه 

ثامن الائمه نيز استفاده مى كنيم. 

ضد حمله

شمسايى: بد موقع به مس باختيم
تسنيم: سرمربى تيم فوتسال تأسيسات دريايى گفت: قرعه سخت و خستگى 

بازيكنان ما باعث شد تا بد موقع مغلوب مس سونگون شويم.
وحيد شمسايى در خصوص شكســت 5 بر 2 تيمش مقابل مس سونگون اظهار 
داشت: ما در اين بازى شكســت خورديم و اين پيروزى مبارك مسى ها باشد. ما 
شكست بدى خورديم كه اين هم برمى گردد به قرعه و خستگى كه بازيكنان ما 
داشتند. بازيكنان ملى ما بلافاصله بعد از بازگشت از اردوى تيم ملى با گيتى پسند 
بازى كردند و پس از آن بلافاصله با مس بازى كرديم و حالا هم چهار روز بعد بايد 

با حفارى بازى كنيم.
وى ادامه داد: همان طــور كه گفتم بد موقــع باختيم. مس هم بــه چيزى كه 
مى خواست رسيد. ما در اين بازى مالك زمين بوديم، اما روى ضدحملات گل هاى 

بدى خورديم.

AFC به سرخابى ها فقط تا 8 آبان مهلت داد 
ورزش: تيم هاى ايرانى تا تاريخ 8 آبان فرصت دارند تا با ارســال مداركشان به 
AFC مجوز حرفه اى را كســب كنند. نمايندگان ايران در ليگ قهرمانان آسيا 
يعنى پرسپوليس، استقلال، نفت و تراكتورسازى هم تا اين تاريخ فرصت دارند تا 
مشكل اصلى شان يعنى بدهى هاى مالى را برطرف كنند تا از ليگ قهرمانان آسيا 

حذف نشوند.
ســعيد فتاحى در برنامه اى تلويزيونى، در همين رابطه با بيان اينكه مشــكلات 
نمايندگان ايران در ليگ قهرمانان آســيا جدى اســت، اظهار كرد: باشگاه هاى 
استقلال، پرسپوليس و تراكتورسازى برخى از مشكلات خود را برطرف كرده اند 
ولى بدهى هاى عمده برمى گردد به موضوع حق پخش كه اصلى ترين مشكل اين 
باشگاه ها در آسياست. پرسپوليس براى حضور در ليگ قهرمانان آسيا بايد حدود 
سه ميليارد و استقلال حدود چهار تا پنج ميليارد از بدهى شان را تا سه روز آتى 

تسويه كنند.
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     اين هفته كاوه رضايى، ملى پوش ايرانى حضور 90 دقيقه اى در خط حمله 
تيم شارلوا داشت و گل اول اين بازى روى پاس او وارد دروازه تيم خنت شد.

    دروازه بان تيم فوتبال فولاد خوزستان به علت مصدوميت در ديدار مقابل 
پديده غايب است. 

   در ادامه هفته ششم ليگ ستارگان قطر السد در شبى كه مرتضى پورعلى گنجى 

را 90 دقيقه در اختيار داشت با نتيجه دو بر يك برابر الريان تن به شكست داد.
   شهباززاده مهاجم شماره 10 استقلال كه تا بدين جاى فصل در گلزنى ناكام 

بوده است اما اطمينان دارد اين شرايط را درست مى كند.
   خداداد عزيزى  گفت: بازى نكردن مهدى رحمتى در دربى پايتخت با نظر 

وينفرد شفر بود. مربى بايد درباره بازيكنش تصميم بگيرد. اينكه وقتى بازيكنى 

مثل رحمتى در دربى نيمكت نشين مى شود، طبيعى است.
   آنتونيو كونته، سرمربى چلسى مدعى شد كه بازى كردن بدون حضور انگولو 

كانته براى تيمش دشوار است.
   آرسن ونگر، سرمربى آرسنال معتقد است كه هوادارانى كه از سمت و سويى 
كه باشگاه آرسنال در آن گام برمى دارد ناراضى اند، مثل افرادى هستند كه تحت 

تاثير جو و احساسات، به خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا ، «برگزيت» راى دادند.
   ژوزه مورينيو، سرمربى منچستريونايتد مدعى شد كه از صحبت هاى آندر 

هررا پس از ديدار با هادرسفيلد تاون شوكه شده است.
   جوليان برنت،هافبك بايرلوركوزن مدعى شــد از اينكه بارسلونا به دنبال 

جذب اوست، بسيار خوشحال است و افتخار مى كند.

   پپ گوارديولا، سرمربى منچسترسيتى مدعى شد كه قصد ندارد فشارى بر 
روى كمپانى براى بازنشستگى او از تيم ملى بياورد.

   يورگن كلوپ، سرمربى ليورپول مدعى شد كه او سال ها در اين تيم خواهد 
ماند و هدايت ليورپول را برعهده خواهد داشت.

   ســرمربى شــارلروا بعد از برد   برابر خنت كه به روند ناكامى هاى اين تيم 

در ژوپيرليگ پايان داد به تعريف و تمجيد از كاوه رضايى ســتاره ايرانى و ساير 
مهاجمانش پرداخت.

   مسوت اوزيل، ستاره آلمانى آرسنال، اعلام كرد على رغم شايعات زيادى كه 

در مورد جدايى اش از اين باشگاه وجود دارد، در زمين بازى تمام تلاشش را براى 
موفقيت توپچى ها مى كند.
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ورزشـــى

تســنيم: بيژن حيدرى براى نخستين 
بار قضاوت دربى را برعهده داشــت. 

داورى كه جراح ارتوپد اســت و 
همزمان با كار پزشكى، داورى 

را انجام مى دهد. كمتر دربى 
پيدا مى شــود كه پس از 
پايــان بــازى، مربيان، 
بازيكنان و تماشــاگران 
به قضاوت داور معترض 
نباشــند كه اين هم از 
خصلت هاى دربى است. 

در مورد دربى 85 هم اين 
اتفاق افتاده و به تصميمات 

حيدرى اعتراض هايى صورت 
گرفته است. 

*دربى 85 براى شما چطور گذشت؟
همه تماشاگران دوســت دارند از نزديك دربى را 

تماشا كنند و داوران هم مى خواهند اين بازى را سوت بزنند. 
من هم مانند همه داوران دوست داشتم قضاوت دربى را برعهده 
داشته باشم. دربى 85 براى من تجربه خوبى بود، تا جايى كه 
صحنه ها را ديدم، قضاوت كردم. طبق گفته كارشناسان داورى، 
در مجموع از نوع قضاوتم راضى بودند. با اين وجود، همه چيز را 
به كارشناسان و افكار عمومى مى سپارم. اگر نظرات مثبت بود، 
سعى مى كنم وضعيت داورى ام را بهتر كرده و اگر منفى بود، 

روى آن ها كار كنم.
*براى قضاوت استرس داشتيد؟

نه، البته كمى استرس براى هر ســطح از بازى طبيعى است. 
وقتى مى دانى همــه ايرانى ها از تلويزيون اين بازى را تماشــا 
مى كنند، قطعا دوست ندارى با تصميم اشتباه باعث ناراحتى 
تيمى يا تماشاگران شوى. بنابراين اين استرس سراغت مى آيد، 
اما با گذشــت تنها 4،5 دقيقه از بازى، راحــت و با جو بازى و 

بازيكنان اخت شدم.
* استقلالى ها پس از دربى خيلى به قضاوت شما معترض 

بودند. وقتى به منزل تان بازگشتيد، متوجه انتفاد تند 
هواداران در صفحات مجازى نشديد؟

حقيقتش را بخواهيــد پيام هاى زيادى از طريق تلگرام 

يا پيامك به دســتم رســيد، اما هيچ كدام توهين آميز 
نبــود. در صفحات مجــازى هم حضور نــدارم تا بدانم 

ند. چه كرده ا

 * مردم عادى در محل كار يا زندگى تان در مورد دربى از 
شما سؤال نمى پرسند؟

از آشــنا و فاميل بگير تا بيمار اتاق عمــل و همكارانم در 
مورد دربى صحبــت مى كنند. همه آنهــا از قضاوت من 

راضى بودند.
* در صحنه اى، كمــال كاميابى نيا روى بازيكن 
اســتقلال مرتكــب خطا شــد، اما به محســن 
ديد. مبهم ترين  ه كارت زرد نشــان دا ربيع خوا
صحنه بازى كه بســيارى تصور مى كنند كه شما 

ه كرديد. اشتبا
بايد در مورد اين صحنــه توضيح دهم. ربيع خواه در چند 
دقيقه ســه بار مرتكب خطا شــد و به هميــن دليل به او 
كارت نشــان دادم. در اين صحنه، ربيع خــواه از بالا تنه 
و كاميابى نيــا از پايين تنــه مرتكب خطا شــدند. برخى 
از دوســتان مى خواهنــد بقبولاننــد كه در ايــن صحنه 
اشــتباه يا بازيكن خطاكار را گُم كــرده ام. چطور ممكن 
اســت از فاصله دو مترى، بازيكن را گم كنم؟ كارت زرد 
ربيع خواه به خاطر نقــض مكرر مقررات بــود و اينكه به 
دليل خطاهاى پى در پــى كارت گرفت. ضمن اينكه، اگر 
من بر فــرض مثال، به كاميابى نيا كارت نشــان مى دادم، 
آيا اين بازيكن در نيمه دوم مراقب بازى خود نمى شــد تا 

كارت زرد دوم را نگيرد؟
* در اعتراض شديد وريا غفورى و حالتى كه به سمت 

شما آمد، نبايد كارت زرد دوم را مى گرفت؟
غفورى عصبانى بود و به سمتم آمد، اما توهين نكرد. كارت 
زرد اول من همچنان بالاى سر بود، اگر كارت زرد پايين بود، 
با كارت زرد دوم مواجه مى شــد. احساس كردم اگر بازيكن 
را مديريــت و آرام كنم، خيلى بهتر از اين اســت كه كارت 

ديگرى بدهم.
* اعتراض برخى از كارشناسان و تيم ها به كارت زردهاى 

زيادى بود كه به بازيكنان داديد. نظرتان چيست؟
من 10 كارت زرد به بازيكنان دادم، اگر كارت بدهى، مى گويند 
بازى از دست داور دَر رفته، اگر كارت ندهى، مى گويند ترسيده 

است.

اصفهانيان: بازيكنان استقلال جريمه مى شوند
ورزش: رئيس كميته داوران فدراسيون فوتبال، از قضاوت بيژن حيدرى در دربى هشتاد و پنجم پايتخت ابراز رضايت كردو 
گفت: براى اولين بار بود كه حيدرى در چنين ديدارى ســوت مى زد. عملكرد داورى خوب بود و از لحاظ آمادگى جسمانى 
سطح بالايى را از خود نشان داد. فريدون اصفهانيان در رابطه با اعتراض بيش از حد بازيكنان دو تيم به خصوص آبى پوشان 
پايتخت، گفت : داور سعى كرد تا جايى كه مى تواند بازى را كنترل كند و بدرستى به بازيكنانى كه اعتراض مى كردند كارت 
زرد نشان داد. او به خوبى توانســت اعتراض ها را كنترل كند اما اعتراض بازيكنان استقلال باعث متشنج شدن جو ورزشگاه 
شد. ما اين اعتراض هاى بيش از حد را به كميته  مسابقات ارجاع خواهيم داد و آن ها با مشورت كميته  انضباطى جريمه اى را 

در نظر مى گيرند.

 بيژن حيدرى براى نخستين 
بار قضاوت دربى را برعهده داشــت. 

داورى كه جراح ارتوپد اســت و 
همزمان با كار پزشكى، داورى 

را انجام مى دهد. كمتر دربى 
پيدا مى شــود كه پس از 
پايــان بــازى، مربيان، 
بازيكنان و تماشــاگران 
به قضاوت داور معترض 
نباشــند كه اين هم از 
خصلت هاى دربى است. 

 هم اين 
اتفاق افتاده و به تصميمات 

حيدرى اعتراض هايى صورت 

 براى شما چطور گذشت؟
همه تماشاگران دوســت دارند از نزديك دربى را 

اعتراض 
رسمى استقلال

 به داور دربى 85
ورزش: باشگاه اســتقلال طى نامه اى نسبت به قضاوت بيژن 

حيدرى در دربى هشــتاد و پنجــم كه با برترى پرســپوليس به 
پايان رســيد، اعتراض كرد. در ايــن نامه به اخراج نشــدن كمال 
كاميابى نيا اشاره شده است. كاميابى نيا در  دقيقه 34 ديدار استقلال 
و پرسپوليس روى ابراهيمى مرتكب خطا شد ولى داور به اشتباه به 

ربيع خواه كارت داد. كاميابى نيا در  دقيقه 78 نيز مرتكب خطا 
شد كه با كارت زرد بيژن حيدرى روبه رو شد. استقلالى ها 

معتقدند كه اگر كارت اول به درســتى به او داده 
مى شــد، اين بازيكن بايد در  دقيقه 78 

از زمين اخراج مى شد.

 با مدرك دكترايم قضاوت نمى كنم

حيدرى: در اتاق عمل هم درباره دربى جواب مى دادم

شكست پروژه استقلال جديد
نيمكت ميلياردى استقلال

 در  دربى
حميدرضاعرب: نقطه اسفبار دراستقلال امروز 
نيمكت نشينى چهار خريد اين تيم در شهرآورد 
است. به اين اسامى نگاه كنيد؛ حسن بيت سعيد، 

مهدى قائدى، سرورجبارف و سجاد شهباززاده. 
اين ها همان بازيكنانى هســتند كه قبل از ورود 
به استقلال هياهوى بســيارى در نقل و انتقالات 
براى شان به راه افتاد و باشگاه استقلال نيز بى آنكه 
دقت نظرى روى توانايى هاى اين بازيكنان داشته 
باشد رقم هاى بســيارى را خرج خريد آن ها كرد. 
مديران باشگاه اســتقلال درنقل وانتقالات پيش 
فصل با چنان آب و تابى از جذب اين بازيكنان مى 
گفتند كه تصور مى كردى استقلال به دستان اين 
چهره ها بدل به تيمى رعب آور خواهد شد و از همان 
هفته هاى آغازين در كورس قهرمانى قرار خواهد 
گرفت اما استقلال امروز بيشتر با همان بازيكنانى 

اداره مى شود كه پيش ترها در اين تيم بوده اند. 
به سياهه بازيكنان تازه به خدمت گرفته شده اين 
فصل كه استقلال را تا رتبه نازل سيزدهمى پايين 
كشيده اند بايد داريوش شــجاعيان را هم افزود. 
بازيكنى كه باشگاه اســتقلال فقط يك ميليارد و 
چهار صد ميليون تومان بابت اخذ رضايتنامه اش 
به باشگاه گســترش فولاد تقديم كرد. شجاعيان 
به قدرى در اســتقلال ضعيف عمل كرده كه حالا 
خيلى ها آرزو دارند او هم به مانند ديگربازيكنان 
جديدى كه در استقلال جواب نداده اند و نتيجه 
آزمايش هــاى فنى روى آن ها منفــى بوده روى 

نيمكت بنشيند.
 در حقيقت شــجاعيان را بايــد در راس بدترين 
خريدهاى سال هاى اخير استقلال دانست. تيمى 
كه قادر نيست بى انگيزه ترين پرسپوليس دربى 
را هم ببرد يا حداقل يك تســاوى از آن بگيرد تا 
هوادارانش ايــن گونه مغموم و شكســت خورده 
ورزشــگاه آزادى تهران را پــس از دربى 85ترك 
نكنند. گرچه براى مديران كنونى باشگاه استقلال 
وحتى وزير ورزش وجوانان كــه بارها از وضعيت 
اســتقلال ابرازرضايت كرده- استناد به مصاحبه 
اخير وزير با يكى از روزنامه هاى ورزشى-  اهميتى 

ندارد كه اين تيم در چالشى عميق تر گرفتار آيد.



گفت و گو با نخستين داور زن بين المللى در مسابقات آسيايى بسكتبال 2017

فكر نمى كردم راه براى حضور جهانى ام با حجاب اسلامى باز شود
 بســكتبال  نيلوفر حامدى    دختران 
بسكتباليست ايرانى با تمام حاشيه ها راهشان را 
به مسابقات دسته دو آسيا باز كردند و تا به اينجا 
هم عملكرد خوبى داشــتند. ولى در اين ميان 
گويا همه يادشان رفت كه يك داور بين المللى 
زن ايرانى هم در اين مسابقات براى نخستين بار 
فرصت سوت زدن پيدا كرد. فهيمه عليمرادى 
داور جوان بسكتبال كشــورمان كه از قضا به 
تازگى مدرك بين المللى اش را هم كسب كرده 
بود، به عنوان كوبل داورى اين رقابت ها همراه 
با تيم ملى به هند اعزام شــد. نكته مهم اينكه 
عليمرادى نه در مسابقات دســته دو، بلكه در 
دســته يك اين رقابت ها سوت مى زند كه اين 
موضوع خود نشان دهنده توانايى بالاى اوست. 
در شرايطى كه فدراسيون بسكتبال هم فراموش 
كرد نامى از اين داور بيــاورد، با او به گفت و گو 

نشستيم. خواننده اين مصاحبه باشيد.
خودت زمانى بازيكن بودى. از چه زمانى 

وارد حرفه قضاوت شدى؟
سال 79 بسكتبال را شروع كردم. خودم متولد 
65هســتم و وقتى حدودا 14ســال داشتم 
وارد اين رشــته شدم. 4ســال بعد يعنى سال 
83تصميم گرفتــم كارت داورى بگيرم. براى 
همين سراغ كلاس هاى داورى رفتم . از سال 
84 به طور رسمى و براى فدراسيون بسكتبال 

شروع به قضاوت كردم. 
قضاوت بسكتبال بســيار دشوار و قطعا 
قبول شــدن در دوره هاى آن هم خيلى 
سخت است. چطور اين مسير دشوار را 

طى كردى؟
يكى از ســخت تريــن داورى هاى ورزشــى 
داورى بسكتبال اســت چون چند آيتم را به 
طور همزمان نيــاز دارد. آمادگى جســمانى 
كامل، هوش، عكس العمل به موقع، پيش بينى 

درست، جاگيرى درست. واقعا مسير سخت و 
دشــوارى بود و جايى كه الان ايستادم رويايى 
بوده كه برايم به واقعيت پيوســته است. چون 
فكر  نمى كرديم روزى راه باز مى شــود و فيبا 
به ما اجازه دهد كه با حجــاب در ميادين بين 
المللى شــركت كنيم. نكته جالب اينكه اين 
اتفاق خيلى زمان خوبــى رخ داد چون دقيقا 
همزمان شد با دورانى كه من توانستم مدرك 
بين المللى ام را از فدراسيون جهانى بگيرم. دو 
ماه بود كه اين امتحان را دادم و بلافاصله بعدش 
مجوز حضور ما در مســابقات صادر شــد. اما 

دوست دارم به اين نكته هم اشاره كنم كه به جز 
من داوران بين المللى زن زيادى در ايران حضور 
دارند. متاسفانه فيبا فقط يك سهميه به داوران 
زن ايرانى داد كه آن يك نفر هم من شدم. در 
غير اين صورت داوران فعالى در بسكتبال زنان 
ايران حضور دارند اما حيف كه فيبا اين فرصت 
را به ما و كشــور ما نداد. مثل خيلى وقت هاى 

ديگرى كه در حق ما اجحاف مى شود. 
بالاترين و حســاس ترين ميدان هاى 
ورزشى كه در آن سوت زدى كدام بوده 

است؟

بالاترين ســطحى كه در ايران قضاوت كردم 
همان سوپرليگ زنان است كه بالاترين سطح 
مسابقات داخل كشور هم محسوب مى شود. 
اينجا هم كه در حال حاضر حضور دارم فرصت 
بسيار خوبى است. در كنار داوران زنى هستم 
كه المپيــك و جام جهانى را ســوت زده اند و 
چنين موضوعى واقعا برايم جاى خوشحالى و 
افتخار بزرگى است. با وجود اينكه من نخستين 
حضور برون مرزى ام را تجربه مى كنم اما اينجا 
همه خيلى تشــويق و كمكم مى كنند و حس 
خيلى خوبى به من منتقل مى كنند. سطح اين 

مسابقات واقعا متفاوت است و در اين تورنمنت 
در حال يادگيرى هستم.  من همين جا با حفظ 
حجاب در مسابقات ســوت مى زنم كه اتفاقا 
خيلى در پيشرفتم كمك شايانى خواهد كرد. 

پتانسيل هاى بسكتبال ايران چه در بخش 
زنان و چه در بخش مردان بسيار بالاست 
اما برخى معتقدند اين فدراسيون در بخش 
مديريتى نياز به پوست اندازى دارد. نظر 

شما چيست؟
در بخــش زنان من به شــخصه تــلاش هاى 
كرم زاده را به عنوان نايب رئيس زنان فدراسيون 
مى بينيم. شايد بعضى اوقات كم كارى هايى از 
طرف آقايان به ما بشود اما مى دانم كه كرم زاده 

از هيچ خدمتى در حق ما دريغ نخواهد كرد.
مدتى است بازيكنان باسابقه شروع به 
خداحافظى از تيم ملى كــرده اند. آيا با 
ادامه اين روند بســكتبال زنان پشتوانه 
خوبى براى جايگزينى اين بازيكنان دارد؟

تيم ما نياز بــه جوانگرايــى دارد و خيلى هم 
پشتوانه خوبى دارد. در تيم هاى اميد، جوانان و 
نوجوانان بازيكنان بسيار عالى و خوش تكنيكى 
داريم. هرچه زودتر اين اتفاق بيفتد بيشتر به 

آينده بسكتبال زنان كمك خواهدكرد.
آيا مى توان روزهاى درخشــانى براى 
دختران بسكتباليست ايرانى متصور بود؟

بله اگر از متد روز دنيا اســتفاده كنيم. ما بايد 
از مربيان و داوران برتر دنيا بخواهيم در ايران 
كلينيك برگــزار كنند تا ســطح مربيگرى و 
داورى در ايران افزايش پيدا كند. براى رسيدن 
به اين هدف هم بايد هزينه كنيم .در هر صورت 
اميدوارم كه اتفاقات خوبى در جامعه بسكتبال 
زنان رخ دهد و مى دانم كه اگر از طرف وزارت 
و فدراسيون حمايت شــويم چنين پتانسيلى 

داريم.

غلامرضا محمدى: براى اتهاماتشان 
سندى ندارند

ايسنا: سرمربى تيم كشــتى آزاد بيمه رازى تمامى اتهامات مطرح 
شده عليه نحوه قهرمانى در تيم كشــتى را تكذيب كرد و گفت: اين 

صحبت ها از روى حسادت مطرح مى شود.
 غلامرضا محمدى گفت: متاســفانه فقط تعداد انگشت شمارى اين 
صحبت ها را مطرح كرده اند كه نشــان دهنده حســادت آنها بود. ما 
چهار سال بدون حاشيه كار كرديم و مزد زحماتمان را با كسب عنوان 
قهرمانى گرفتيم. يكى از فاكتورهاى من سالم كار كردن است و اگر 

اين گونه نبود، ماندگار نمى شديم.
وى گفت: مدرك مســتندى درباره اين اتهامات وجود ندارد. اگر ما 
ضعيف بوديم، بــه اين موفقيت ها نمى رســيديم. زمانى كه يك كار 
بزرگ انجام مى شود، بعضى از افراد سعى در دشمنى و تخريب دارند. 
وى گفت: فدراسيون كشــتى بايد قراردادها را به مردم نشان بدهد 
چرا كه تنها مدرك مكتوب و قابل استناد قرارداد كشتى گيران است. 
در مورد برخى افراد هم بايد بگويم كه سرمربى يكى از تيم ها كه در 
ليگ چهارم شد، برادرش كه فرنگى كار بوده را جزو كادر فنى تيم آزاد 
گذاشت و قرارداد بستند. محمدى درباره اتهامات مطرح شده از سوى 
محمد نادرى كشتى گير ايزى پايپ  گفت: او در حد و اندازه اى نيست 
كه درباره تيم ما صحبت كند. ظرف امروز و فردا نيز شكواييه اى عليه 

اين افراد به كميته انضباطى ارائه مى كنيم.

رضايى: به دنبال تكرار نايب قهرمانى 
دووميدانى معلولان در پاراآسيايى 

هستيم
ايســنا: رئيس انجمن دووميدانى معلــولان با اشــاره به حضور 
35دووميدانى كار زن و مرد در بازيهاى پاراآســيايى جوانان امارات 
گفت: به دنبال تكرار نايب قهرمانى و افزايش مدالها در سومين حضور 

خود در بازيهاى پاراآسيايى هستيم.
 بهمــن رضايى  گفــت: در بازيهاى پاراآســيايى جوانــان، كاروان 
دووميدانى ايران با 35ورزشكار (25ورزشكار مرد و 10ورزشكار زن) 
در رده سنى زير 17 و 19 سال كه همه از بهترين دووميدانى كاران 
جوان هستند، در ماده هاى دوى سرعت، پرش، پرش طول و پرتابيها 
(نشسته و ايستاده) شــركت خواهند كرد. وى گفت: به دنبال تكرار 

نايب قهرمانى دووميدانى معلولان در پاراآسيايى امارات هستيم.

با شكست مقابل استراليا در فينال آسيا و اقيانوسيه 
بسكتبال با ويلچر ايران نايب قهرمان 

شد
ورزش:  تيم ملى بســكتبال با ويلچر ايران در فينــال رقابت هاى 
قهرمانى آسيا و اقيانوسيه شكست خورد. تيم ملى بسكتبال با ويلچر 
كشــورمان در ديدار فينال مسابقات قهرمانى آســيا و اقيانوسيه به 
مصاف تيم استراليا رفت و عنوان نايب قهرمانى اين دوره از مسابقات 
را به دست آورد.  در اين ديدار تيم استراليا موفق شد با نتيجه 80 بر 54 

تيم ايران را مغلوب كرده و به عنوان قهرمانى دست يابد.

خيز وزنه برداران ايرانى براى قهرمانى 
آسيا

ورزش:   رقابت هاى جام باشگاههاى آسيا به ميزبانى شهر يانگو، از 
امروز اســتارت مى خورد. تيم وزنه بردارى مناطق نفت خيزجنوب 
خوزستان تنها نماينده كشــورمان در اين رقابتها است كه محسن 
نكيسايى در دسته56كيلوگرم، ابوالفضل جمعه پور ويعقوب پشوتى 
در دسته62 كيلوگرم، افشــين طاهرى وعلى مكوندى در دسته 85 
كيلوگرم، رحمان اورامه در دسته 94 كيلوگرم،سيدجلال قريشى در 
دسته 105 كيلوگرم و على داودى در دسته 105+ كيلوگرم 8 وزنه 

بردار حاضر در اين رقابتها  هستند.

چهارمى دختران ايران در اولين تجربه 
بين المللى بسكتبال

ورزش: تيم ملى بسكتبال نوجوانان ايران در اولين تجربه بين المللى 
خود به مقام چهارم سطح دوم قهرمانى آسيا دست يافت.

 تيم ملى بســكتبال دختران زير 16 ســال ايران كه براى اولين بار 
بعد از نزديك به 4 دهه در مســابقات بين المللى حاضر شده بود، در 
نهايت به مقام چهارم رسيد. تيم ملى بسكتبال نوجوانان نتيجه را به 
مالزى واگذار كرد و از رسيدن به فينال ســطح دوى قهرمانى آسيا 
بازماند، در ديدار رده بندى مقابل قزاقستان به ميدان رفت. دختران 
بسكتباليست كشورمان در نهايت با نتيجه 61 بر 47 نتيجه را واگذار 

كردند و از رسيدن به مقام سوم بازماندند.

خبر

يكشنبه 7 آبان 
موتوجى پى مالزى

 ساعت: 07:30 زنده از شبكه ورزش

يكشنبه 7 آبان هفته 10 لاليگا
 خيرونا - رئال مادريد

 ساعت: 18:45 زنده از شبكه ورزش

يكشنبه 7 آبان 
فرمول يك مكزيك

 ساعت: 21:30 زنده از شبكه ورزش

اسپانيا - لاليگا
والنسيا 2- آلاوز 1

 آلمان - بوندسليگا
 ماينتس 1  - 1 فرانكفورت

فرانسه - لوشامپيونا
 پارى سن ژرمن 3 - 0 نيس

هلند - ارديويسه
 توئنته 1 -  3  اكسلسيور

انگليس - ليگ برتر
 منچستريونايتد 1 - 0 تاتنهام

ميز نتايج

ورزش در سيما
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 رقابت هاى جهانى كاراته
اولين طلا در اردوى ايران 

درخشيد
ورزش: كاراته كاى اروميــه اى تيم ملى جوانان ايــران با غلبه بر 

رقيب مراكشى خود موفق شد اولين مدال طلاى ايران در دهمين دوره 
رقابت هاى جهانى را به نام خود ثبت كند.

 در ادامه مبارزات باربد صداقــت در فينال وزن 76- كيلوگرم برابر «نبيل 
چلبى» از مراكش به ميدان رفت و با كسب پيروزى در اين مبارزه به نشان 

طلاى جهان دست پيدا كرد. 
همچنين مجيد نيكوهمت، كاراتــه كاى وزن 76+ كيلوگرم 

تيم جوانان ايــران در فينال برابر  «ريكيتوشــيمادا» از 
ژاپن 2 بر صفر بازنده شــد و به نشان نقره دست 

يافت.

 مرد طلايى رويينگ: 
جيوگا نباشد 

مدالى نمى گيريم
ورزش: بهمن نصيرى  گفــت: اگر جيوگانيك بــه ايران بازگردد 

رويينگ مى تواند جزو رشته هايى باشد كه بيشترين طلاى بازى هاى 
آسيايى را كسب مى كند.  ملى پوش رويينگ ايران گفت: متاسفانه اين 
موضوع مطرح شــده و واقعا نمى دانيم دليلش چيست. مگر مى شود 
يك مربى با سه ماه حضور در ايران در رده بزرگسالان و جوانان نتايج 
به اين خوبى بگيرد امــا به يكباره با او قطع همكارى شــود؟ همه 

كشورهاى آسيا در فاصله يك سال مانده تا بازى هاى آسيايى 
با تمام توان در حال تمرين هســتند و مــا مربى به اين 

خوبى را از دست مى دهيم؟ واقعا چرا اين اتفاق 
بايد بيفتد؟

 ادامه 
حواشى فينال ليگ كشتى

«مافيا در ليگ» به روايت يك 
كشتى گير

ورزش: محمد نــادرى آزادكار وزن 70 كيلوگرم ايران با بيان اينكه مافياى 
پول و قدرت به ليگ كشتى گند زده است، گفت: پترياشويلى از اينكه نگذاشتند 

در فينال كشتى بگيرد خيلى ناراحت شــد.  محمد نادرى گفت: سرمربى تيم ما 
صددرصد تحت فشــار بوده كه اينگونه موضع گيرى كرده است. او هم به اجبار تن 
به اينكار داده اســت. همه براى قهرمانى مى جنگند. مگر مى شود در فينال تيم را 
ضعيف كنند؟ من اصلا نمى خواستم كشتى بگيرم چون وقتى ديدم تيم را خالى 

كرده اند تا ببازيم من هم گفتم خوب ديگر چه نيازى به كشــتى گرفتن من 
هست. براى چه بايد خودم را خراب كنم؟به سرمربى تيم گفتم آقا مصطفى 

يعنى چى؟ تو تيم را خالى كرده اى كه ببازيم. خب من روى تشك 
نمى روم تا راحت تر اينكار انجام شود كه گفتند جان بچه ات 

كشتى بگير و من مجبور شدم قبول كنم.
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كريســتيانو رونالدو ســتاره پرتغالى رئال مادريد 
در توئيتى، به فالوورهاى پرشــمارش مى گويد در 
نظرسنجى بهترين مكان مســافرتى سال 2017، به 
زادگاهش يعنى جزيره ماديرا راى داده و خواسته كه 

آن  ها نيز به اين جزيره راى بدهند.

مهدى رحمتى دروازه بان استقلال در واكنش به اخبار يكى 
از خبرگزارى ها در مورد دعواى وى با اميد ابراهيمى به خاطر 
شرط بندى، در كانال تلگرامش مى گويد سكوت او در اين چند 
وقت اين اجازه را به فرصت طلبان داده كه از او سوءاستفاده 

كنند و بايد به خاطر اين صحبت ها مدرك داشته باشند.

ادينسون كاوانى مهاجم اروگوئه اى پى اس جى كه در 
پيروزى 3-0 مقابل نيــس در اين هفته از رقابت هاى 
ليگ فرانسه دو گل به ثمر رساند، در توئيتى به همه 
بازيكنانش اين پيروزى را تبريــك گفته اما تاكيد 

مى كند كه راه درازى تا پايان فصل باقى مانده است.

حسين ماهينى مدافع پرســپوليس در توئيتى بعد 
از دربى مى گويد موقعى كــه در رختكن پس از بازى 
حضور داشتند، شــبكه ورزش دوباره بازى را پخش 
مى كرده و بازيكنان يكديگر را به خاطر اشتباهاتشان 

مسخره مى كرده اند!

بازتاب تنش هاى استقلال طلبى كاتالونيا درلاليگا
مأموريت رئال: فاصله گيرى از سياست

امين غلام نژاد: رئال مادريد در هفته اى كه يك 
بازى حساس در ليگ قهرمانان در زمين تاتنهام 
هم پيش رو دارد، امروز در اوج بحران هاى جدايى 
طلبانه ايالت كاتالونيا از دولت اســپانيا، به خيرونا 
ســفر مى كند. با اينكه در روزهاى اخير شايعات 
زيادى در مورد لغو شدن احتمالى اين بازى مطرح 
شده بود، رئيس باشــگاه خيرونا عصر روز جمعه 
اعلام  كرد كه رئال مادريد در كاتالونيا با استقبال 

گرمى روبرو خواهد شد. 
تنش هاى سياسى مربوط به اســتقلال كاتالونيا 
از دولت مركزى اســپانيا روز جمعه به اوج رسيد. 
ابتدا پارلمان محلى كاتالونيا اعلام اســتقلال كرد 
و ساعاتى بعد راخوى نخست وزير اسپانيا پارلمان 
اين ايالت را منحل و انتخابات محلى جديدى براى 

روز 21 دسامبر تعيين كرد. 
اين اولين ســفر مادريد به كاتالونيا بعد از شروع 
ماجراهاى اســتقلال طلبى محسوب مى شود و 
خيرونا در بين شــهرهاى كاتالونيا از بيشــترين 
درصد موافقــان جدايى طلبى برخوردار اســت. 
باشــگاه رئال در آستانه اين ســفر تمامى تدابير 

امنيتى لازم را به كار برده و حتى باشگاه از اتوبوس 
رسمى خود كه لوگوى رئال مادريد روى آن نقش 
بسته هم در كاتالونيا استفاده نكرده و تلاش داشته 
خود را از اختلاف نظرهاى سياسى دور نگه دارد. 
زين الدين زيدان در كنفرانس خبرى پيش از اين 
مسابقه تاكيد كرد كه تيمش بدون توجه به مسايل 
حاشــيه اى فقط روى اين بــازى تمركز خواهد 
داشــت:«من از هواداران هيچ درخواستى  نمى 
كنم. براى اينكه ما فقط به بــازى فكر مى كنيم. 
اميدوارم بازى خوبى باشد. همين»  زيزو همچنين 
گفت كه بازيكنانش نگران امنيت خود در جريان 
سفر به خيرونا شهرى كه در شمال بارسلونا قرار 
گرفته، نخواهند بود.« دلفى خلى » رئيس باشگاه 
كاتالونيا در پاسخ به شايعات مربوط به لغو شدن 
احتمالى اين بازى گفت:« اين يك مسابقه فوتبال 
است و ما مطمئن هســتيم كه هيچ اتفاقى نمى 
افتد. ما به رئــال احترام مى گذاريــم و اين يك 
مسابقه تاريخى براى تيم ماست. اين اولين بارى 
است كه رئال مادريد در ورزشــگاه خانگى ما در 

ليگ بازى مى كند».

 مسئولان امنيتى باشگاه رئال هم هيچ گونه هشدار 
امنيتى از ســوى كاتالونيا دريافت نكرده و بدون 
توجه به جو سياسى حاكم بر اســپانيا به خيرونا 
رفتند. ايــن تيم مطابق روند معمــول بازى هاى 
خارج از خانه ، بلافاصله بعد از پايان بازى امروز در 

ساعات پايانى شب به مادريد باز مى گردد. 
ارنستو والورده مربى بارسلونا كه تيمش اين هفته 
روز شنبه در لاليگا بازى داشــت هم گفته كه در 
اين شــرايط مهم ترين چيز تمركــز روى ورزش 
است.«ظاهرا هم اكنون هر نيم ساعت يك بار اتفاق 

جديدى مى افتد و معلوم نيست يك ساعت ديگر 
چه مى شود. بايد منتظر بمانيم و ببينيم در نهايت 
چه اتفاقى رخ  مى دهد. مســئوليت من درحال 

حاضر تلاش براى پيروز شدن تيمم خواهد بود.»
رفراندومى كه مقامات كاتالونيا روز اول اكتبر براى 
جدايى طلبى خود از اسپانيا برگزار كردند، به دنبال 
تلاش پليس اين كشــور براى متوقف كردن راى 
گيرى در نقاط مختلف اين ايالت به دليل غيرقانونى 
بودن اين همه پرسى به خشــونت گراييد و از آن 
تاريخ تا امروز تظاهرات گسترده اى در شهرهاى 

كاتالونيا در مخالفــت با اين اقــدام دولت انجام 
شده است. مادريد در همان روز برپايى رفراندوم 
با اســپانيول يكى ديگر از تيم هــاى كاتالونيايى 
حاضر در لاليگا روبرو شد و در آن مسابقه ورزشگاه 
سانتياگو برنابئو مملو از هوادارانى بود كه پرچم هاى 
اسپانيا را در حمايت از اتحاد ملى در دست داشتند. 
بارســلونا رقيب اصلى مادريد هم به شدت درگير 
ماجراهاى استقلال طلبى اين ايالت بوده و با اينكه 
علنا از حق ايــن ايالت براى انتخــاب دفاع كرده 
اما هرگز به طور صريح پيشــنهاد جدايى طلبى و 
استقلال مطرح نكرده است. به خصوص كه اعلام 
يك جانبه استقلال از ســوى اين ايالت مشكلات 
بزرگى براى بارســلونا كه مــى خواهد همچنان 
در رقابت هاى لاليگا حضور داشــته باشد، ايجاد 
مى كند. بارسلونا پيش از شروع بازى هاى اين هفته 
با 25 امتياز از 9 مسابقه صدرنشين رقابت ها بود و 
مادريد مدافع عنوان قهرمانى پنج امتياز از اين تيم 
كمتر دارد. خيرونا كه دراين فصل براى نخستين 
بار در رقابت هاى لاليگا بازى   مى كند، با 9 امتياز 

در پله پانزدهم جدول ايستاده است.

ورزش: احتمــال دارد كيانوش رســتمى در مســابقات وزنه بردارى 
قهرمانى جهــان غايب باشــد. در فاصله زمانى حدود يــك ماه مانده 
تا آغاز مســابقات وزنه بــردارى قهرمانى جهان، زمزمــه هاى حضور 
نداشتن كيانوش رستمى به گوش مى رســد و احتمال دارد اين وزنه 

بردار به مسابقات جهانى نرود.
 رستمى در ركورد گيرى اخير تيم ملى شركت نكرد كه اين  مسئله انتقاداتى 
را نسبت به او در پى داشت و شايد ركوردهاى او در حد قابل قبولى نبوده كه 

حاضر نشده در ركوردگيرى شركت كند.
 در حال حاضر بحث به مشكل برخوردن ويزاى او عنوان شده و اين در حالى 
است كه رستمى جزو اولين نفراتى بود كه موفق به اخذ ويزا شد و وزنه برداران 

ايران ديگر  مشكلى بابت ويزا ندارند.

*مشكل ويزا
  قهرمان المپيك ريو مى گويد، ويزاى او و برادرش به مشكل برخورده و مجددا 

بايد به دبى بروند.
 كيانوش رســتمى گفت:   از ســوى فدراســيون به من خبر دادند كه 
ويزاى من و برادرم به مشــكل برخورده اســت و مجددا بايد به دبى 

برويم.
 او ادامه داد:  از اين موضوع خيلى متعجب هســتم كه چرا زودتر اعلام نشد. 

اكنون هم بايد در كوران تمرينات به دبى بروم.
 او در پاسخ به اين پرسش كه چه زمانى قرار است به دبى برود، تاكيد كرد: هنوز 
معلوم نيست و قرار است به من خبر بدهند اما وقت كم است و در اين مرحله 

تمرينى اين اتفاق باعث استرس مى شود.

طلايى: از سرمربيگرى خادم خبر ندارم  زمزمه هاى نرفتن كيانوش رستمى به وزنه بردارى قهرمانى جهان
 ورزش سه: سرمربى تيم ملى كشتى آزاد گفت: با اينكه قرارداد ندارم، وظيفه خودم مى دانم 

كه به كارم تا زمانى كه مى خواهند، ادامه دهم.
  در شرايطى كه بيش از پيش شايعه سرمربيگرى رسول خادم در تيم ملى كشتى آزاد شنيده 
مى شود، با محمد طلايى همكلام شديم تا آخرين وضعيت آزادكاران و البته ادامه همكارى 

خودش را جويا شويم. 
طلايى گفت: من از تصميم شــوراى فنى خبرى ندارم. نمى دانم كه چه كســى قرار است 
سرمربى تيم ملى شود. برخى اين صحبت را مطرح كرده اند كه خادم اين مسئوليت را برعهده 

مى گيرد؛ اما من بى خبر هستم.
  وى گفت: من با فدراسيون كشــتى به عنوان سرمربى تيم ملى كشــتى آزاد تا پايان 
رقابت هاى جهانى فرانســه قرارداد داشــتم. بعد از آن هم از من خواستند كه تيم را به 
بازى هاى داخل سالن آسيا ببرم. حالا هم كه اردوها آغاز شده و من فقط به خاطر اينكه 
كارها پيش برود، در اردوها هستم. شوراى فنى بايد تشكيل جلسه بدهد و درباره آينده 

من و كادرفنى تصميم گيرى كند.



 جامعه/ مریم احمدی شیروان 
این روزهــا با ســالمندان مهربان  

نیستیم و خواسته یا ناخواسته آن ها 
را آزار می دهیم. حتی آمارها هم می گویند بیش 
از 87درصد ســالمندان دست کم یک بار آسیب 
را تجربه کرده اند. حساسیت این مسئله را وقتی 
متوجه می شــویم کــه بدانیم در چشــم بر هم 
زدنی سال 1420 فرا می رسد؛ سالی که به گفته 

کارشناسان می تواند آغاز بحران سالمندی باشد.

 سالمندان وضعیت خوبی ندارند
سالمند آزاری دایره وسیعی دارد. رئیس دبیرخانه 
شورای ملی ســالمندان کشــور به خبرنگار ما 
می گویــد: ســالمند آزاری می توانــد به صورت 
جســمی، روحی و یا روانی باشــد. به طور کلی 
هر رفتاری که کرامت سالمند را خدشه دار کند، 
سالمند آزاری می دانیم. بیشتر جمعیت سالمندان 
کشور مشکلات مالی دارند و بدیهی است وقتی 
انسان نیازمند شود، مشکلاتش هم بیشتر می شود. 
اما این به آن معنا نیســت که سالمند آزاری تنها 
برای طبقه فقیر جامعه است. وقتی سالمندی در 
محله ای خاص بیشــتر عمرش را زندگی کرده و 
حالا با فشار فرزندانش، مجبور به فروش آن منزل 
ویلایی و سکونت در آپارتمانی به دور از آن محله 
می شود، نیز نوعی سالمند آزاری است. متأسفانه 
بیشتر سالمندان، آزارهای روحی را تجربه کرده اند. 
نباید از نداشتن استقلالشان سوء استفاده کرده و 

رفتاری دور از شأن آن ها داشته باشیم.
دکتر محســن ســلمان نژاد بیان می کند: 9/3 از 
جمعیت کشــور سالمند هســتند؛ یعنی اکنون 
7 میلیون و 500 هزار ســالمند بالای 60 ســال 
در کشــور وجود دارد. از این تعداد به ازای 100 
زن، 97 مرد داریم. تعداد ســالمندان سر راهی یا 
به عبارتی سالمندانی که از منازل رانده شده اند، 
در کشــور زیاد نیســت و آن هــا در نهایت برای 
نگهداری به مراکز نگهداری سالمندان شهرداری یا 
بهزیستی سپرده می شوند. اما این نشان نمی دهد 
که ســالمندان ما وضعیت خوبی دارند. بسیاری 
از ســالمندان به تنهایی زندگــی می کنند.20 
درصــد از 3 میلیون و 700 هزار ســالمند خانم 
تنها زندگــی می کنند. این آمار کم نیســت. به 
عبارتی حدود 600 تا 700 هزار ســالمند تنها، 
خانم هســتند که از جنبه های مختلف و روابط 
مختلف اجتماع می توانند آزار ببینند. آقایانی که 
تنها زندگی می کننــد، پنج درصد جامعه آماری 
را شامل می شــوند. بســیاری از آن ها با پسر یا 
دخترانشان زندگی می کنند که متأسفانه آنجا هم 
ممکن است مصادیقی از سالمند آزاری در زندگی 

خانوادگی شان دیده شود.

مستمری کفاف زندگی سالمندان را 
نمی دهد

وی اضافه می کند: سالمندانِ تنها، مشکلات بسیاری 
دارند. آن ها منزوی و درگیر افســردگی و مســائل 
پزشــکی بوده و باری برای اجتماع هستند. اما باید 
بدانیم جماعت ســالمند فرصت هستند. نه تنها به 
خاطر استفاده از تجربیاتشان، بلکه آن ها سرمایه های 
اجتماعی هستند. ســرمایه ای که بازار را به سمت 
خود می کشد. سالمند زمانی با کرامت و تکریم شده 
است که اجازه استقلال داشته و در هر سنی، مانند 
دوران جوانی  بتواند در سرنوشت خود دخیل باشد. 
او باید خود تصمیم بگیرد چطور زندگی کند، چطور 

درمان شود، چطور خرید کند و...
ســلمان نژاد توضیح می دهد: در رســیدگی به 
سالمندی، سازمان های مختلفی دخیل هستند. 
معیشــت، ســلامت و توانمنــد ســازی آنان از 
اولیه ترین نیازهایی است که باید به آن رسیدگی 
شــود. در این سالیان تأکید بسیار شده است که 

برای جلوگیری از فقر و ایجاد عدالت در اجتماع 
به گروه های مستمند و نیازمند با دقت بیشتری 
به معیشت آنان رسیدگی شود؛ چرا که مستمری 
کفاف زندگی آن ها را نمی دهد. آن ها مشــکلات 

مالی بسیار داشته و قدرت خرید بالایی ندارند.
رئیس دبیرخانه شورای ملی سالمندان کشور در 
پایان می گوید: در این راه نیاز به برنامه ریزی برای 
پایین آوردن هزینه های حوزه ســالمندی وجود 
دارد. نیاز است که دولت بیش از تورم، مستمری را 
افزایش دهد. به همین منظور با همکاری سازمان 
بهزیستی و وزارت بهداشت در حال تدوین سند 
ملی ســالمندی هســتیم که امیدواریم بزودی 
کارهــای نهایی آن انجام شــده و مصوبه هیئت 
دولت را بگیرد. در آن صورت با اطمینان می گوییم 

وضعیت آینده سالمندانِ کشور بهتر خواهد شد.

هنوز لایحه حمایت از سالمندان نداریم
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس نیز با 
بیان اینکه در حال حاضر قانونی به عنوان لایحه 
حمایت از سالمندان در کشور نداریم و تنها نهاد 
متولی شــورای ملی سالمندان است، به خبرنگار 
ما می گوید: با توجه به اینکه جمعیت سالمندانِ 
کشور در حال افزایش است، پیش بینی می شود با 
یک افق 20 ساله، تعداد سالمندان نزدیک به دو 
برابر شــود که رسیدگی به این افراد نیاز به ساز و 

کار مناسبی دارد.
دکتر همایون هاشمی می افزاید: به همین منظور 
باید سند یا برنامه جامع بالادستی داشته باشیم. 
اما اکنون تنها مرجع رسیدگی به سالمندان قانون 
جامع حمایت از حقوق معلولان است که می توان 
آن را به حقوق سالمندان تســری داد، البته آن 

هم نمی تواند جامع و کامل باشــد. البته اقدامی 
نیز توسط دبیرخانه شورای ملی سالمندان کشور 
پیگیری می شود، اما هنوز به سرانجام نرسیده و به 

مجلس ارائه نشده است.

بسترهای سالمندی برای امروز آماده نیست
رئیس سابق سازمان بهزیســتی کشور در ادامه 
می گوید: در گذشته اقداماتی برای توانمندسازی، 
تکریم و سرگرمی های مخصوص آن ها مطرح بود. 
اما مشــکل اصلی این است که اکنون در فضایی 
بینابین قرار گرفته ایم. در گذشــته سالمندان در 
خانه جایگاه و احترامی ویژه داشتند، اما با توجه 
به صنعتی شــدن و زندگی آپارتمان نشینی این 
محاسبات بر هم خورده است. نیاز است که برای 
سالمندان تعریف مناسبی بر اساس اسلام و ساختار 
جدید کشور انجام شود. در زمینه سالمندی تنها 

نهادی که اقداماتی انجام می دهد، بهزیستی است؛ 
در صورتی که رسیدگی به سالمندان کمک تمام 

گروه های جامعه را می طلبد.
مشــاور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در امور 
رفاهی در پایان با ابراز تأسف می افزاید: من بسیار 
متأســف هستم که بیان کنم در حوزه خدمات و 
رفاه اجتماعی دچار ســردرگمی هستیم. امروز 

مشکلات، کشور را مچاله می کند.
مشــکلات ســالمندان، معلولان، آســیب های 
اجتماعی از جمله اعتیاد، آسیب های حوزه زنان 
سرپرست خانوار و... همه نشان از فاجعه دارد.علاوه 
بر تمام این ها، اگر بــا افق زمانی به موضوع نگاه 
کنیم، به راحتی متوجه می شویم که بسترها برای 
امروز آماده نیســت، چه رسد به 10 سال آینده. 
در این زمینه خیلی عقب هســتیم و این نگران 

کننده است.

مشکلات سالمندان به حال خود رها شده است
دکتر مریم نوروزیان؛ رئیس کنگره طب سالمندی 
می گوید: متأسفانه سالمند آزاری در جامعه بسیار 
زیاد است. مسئله ای که دور از توجه افکار عمومی 
و مسئولان کشور به حال خود رها شده و هر روز 
دامنه بیشتری را در بر می گیرد. چرا که سالمندان 
به لحاظ اینکه دارای بیماری های متعددی هستند 
و همزمان از کاهش توان جسمی و قدرت پیگیری 
مشکلات و حتی قدرت تصمیم گیری رنج می برند، 
نمی توانند آسیب وارده به خود را پیگیری کرده یا 

کمک بخواهند. 
حتی برخی سالمندان که آلزایمر دارند، نمی توانند 
درک کنند که مورد آزار قرار گرفته اند، آن ها بسیار 

معصوم هستند.

 مقابله با سالمندآزاری 
نیاز به آگاهی جامعه دارد

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران، 
بیان می کند: ســالمند آزاری اشــکال مختلفی 
دارد. ســاده ترین آن تبعیض سنی است؛ یعنی 
یک ســالمند نتواند مانند یک جوان از موقعیتی 
خاص مانند امکانات شــهری برخوردار باشــد. 
همان گونه که در محیط اطراف می بینیم، فضای 
شهری عموماً برای جوانان مناسب بوده و پله ها، 
بانک هــا، کف پیاده روها، پل های عابــر پیاده و... 
برای عبور و مرور ســالمندان مناسب نیست. در 
حالی که با توجه به ویژگی های فرهنگی، اعتقادی 
و باورهایمان، انتظار داریم احترام به سالمندان را 
در معابر، اتوبوس، مترو، اتاق انتظار پزشکان و... به 

وفور مشاهده کنیم.
وی توضیح می دهد: خانواده های برخی سالمندان 
کــه نیاز به دارو، آزمایش یــا فیزیوتراپی آن ها را 
خواســته یا ناخواســته برآورده نمی کنند، یا به 
ساعات داروهای آن ها توجه نمی کنند هم نوعی 
ســالمندآزاری انجام می دهند. تحت پوشــش 
نبودن کامل خدمات حوزه سالمندی و دشواری 
پرداخت هزینه ها، کمبودهای محسوس در حوزه 
توانبخشی که متأسفانه بسیار شاهد هستیم، زمین 
خوردن ساده یک سالمند می تواند موجب مرگ 
او شود، یا حتی فریب سالمند برای گرفتن امضا 
و تصاحب امــوال و دارایی های او از مصادیق بارز 
سالمند آزاری در جامعه است که نیاز به بالابردن 
 آگاهی جامعه و کمک به این قشــر محســوس 

است.
رئیس کنگره طب سالمندی با اشاره به ضرورت 
توسعه طب ســالمندی در کشور، می گوید: این 
رشــته در دنیا ســابقه ای 60 ســاله دارد، اما در 
کشور ما با وجود اینکه در 20 سال آینده، تعداد 
ســالمندان از کودکان بیشتر خواهد شد و حتی 
10درصد جمعیت امروزِ کشــور سالمند است، 
رشته ای نوپاست و بیشتر از پنج سال از حضورش 

در ایران نمی گذرد.
نوروزیان در پایان تأکید می کند: تأســیس رشته 
طب ســالمندی لازم است، اما کافی نیست. باید 
بر مسائل فرهنگی بیشتر کار کنیم و باور داشته 

باشیم که سالمندان گنجینه های جامعه هستند.

 به فکر پذیرش سالمندان دهه 60 باشیم
دکتر زهرا سلیمانی؛ جامعه شناس می گوید: تغییر 
فرم خانواده ایرانی از گسترده به هسته ای، حضور 
زنان در عرصه های اجتماعی، کاهش باروری و کم 
اثر شدن نقش ســالمندان در خانواده در عرصه 
همبستگی اجتماعی، رهبری در خانواده و... سبب 
شــده است تا سالمند هر چه بیشــتر به انزوای 

اجتماعی از سوی خانواده ایرانی محکوم گردد.
وی می گویــد: از منظر جامعه شناســی، تحلیل 
پدیــده ســالمندی و آســیب های آن از جمله 
ســالمند آزاری، تحقیر، طرد و انزوای اجتماعی 
سالمند در جامعه ای مانند ایران نکته ای بشدت 
قابل تأمل است. جامعه ای که مشکلات اقتصادی 
فراوان، ماندن جوانان تا سنین بالا در خانه پدری، 
مشکلات و نیازهای بهداشــتی و زندگی ناسالم 
شهری بدون فضاهای کافی برای تعامل سالمندان 
و جامعه، عرصه را برای آنان تنگ  کرده اســت، تا 
جایی که حتی آنــان را به ماندن در عرصه کار و 
اشتغال هر چند در سطح پایین مجبور کرده است. 
وجود دستفروشان و تکدیگری سالمندان در این 

روزها و شب ها شاهدی برای این ادعا ست.
ســلیمانی تأکید می کند: واجب و بدیهی است 
مسئولان باید ضمن بررســی ابعاد مهم فردی و 
اجتماعی این پدیــده، از هم اکنون به فکر ایجاد 
بسترهای لازم برای آماده سازی جامعه در پذیرش 

سالمندان متولد دهه 60 باشند.
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

جامعه

آنچه می خوانید :
کارشناســان می گویند در ســال 1420 
بحــران ســالمندی آغــاز خواهد شــد و 
بخش عمده ای از بودجه کشــور را باید 
به نگهداری از سالمندان اختصاص داد.

امــروز نیز وضعیت ســالمندان چندان 
خوب نیست چنانکه بسیاری از سالمندان 
به تنهایی زندگی می کنند.20درصد از  
3 میلیون و 700 هزار ســالمند خانم و 
5 درصد از مردان ســالمند تنها زندگی 

می کنند.
کارشناسان این موضوعات و نظایر آن را 

مصادیقی از سالمند آزاری می دانند.

سهم ما از اربعین 
اگر بناست دولتمردان و مسئولان در مباحث دینی و آیین اعتقادی 
مردم ورودی داشته باشند باید از روی کمک و همراهی باشد نه زحمت 
و سهم خواهی. اگر فرموده اند، حوزه های علمیه مستقل هستند و با 
وجوه شرعی مومنان اداره می شوند، نه از این جهت است که اصلاً هیچ 
نیازی به کمک های مالی دولت- که الحمد لله پاره ای از تن حکومت 
اسلامی است- ندارند، به این خاطر است که در آن صورت ممکن است 
العیاذ بالله مدرسین حوزه و روحانیون ما جانب احتیاط را در این نمک 
گیری دولتی رعایت کرده و زبانشان در نکوهش کاستی های حکومت 

کوتاه و از سوی دیگر دستان دولتی ها در تخطی دراز تر شود.
اربعین حســینی و راهپیمایی باشکوه آن نیز از همین جنس است، 
یعنی باید از دولتی شــدن تدریجی آن بشــدت دوری و تا در دست 
اندازهای مسیر خاکی و غلط، بر آن غبار حکومت ننشسته است، آن را 

به جاده مردمی و اصلی بازگردانیم. 
می گویند داریم همراهی می کنیم و می خواهیم در گســترش این 
حرکت شورانگیز، دین خود را ادا کنیم. اما وقتی به گسترش روز افزون 
ولع برخی مســئولان در سهم خواهی و کیسه دوختن از هزینه های 
مردم در سفر دل و جان می نگریم - که حتماً از باب خدمت و درآمد 
زایی برای دولت هم است- چیز دیگری را در خلاف آن ادعا می بینیم. 
احساس می شود، مسابقه ای در گرفته است. در این سمت مردمی که 
عاشقانه و به برکت نیت خالصانه و نگاه پر مهر سید الشهدا)ع(، هر سال 
بیشتر از پیش بر شمارشان افزوده می شود و برای نام نویسی در قافله 
عزاداران اربعین که با پای پیاده روانه سفر کربلایند مسابقه گذارده اند 
و از سوی دیگر مدیران بالادستی و مسئولانی که برای عقب نماندن از 
سهم حوزه مدیریتی شان در عواید ریالی حاصل از این سفر با یکدیگر 

مسابقه گذارده اند. اما این کجا و آن کجا.
فقــط برای یک بار و در همین برش کوتاه زمانی یعنی از ابتدای ماه 
صفر تا روز بیستم که اربعین است، به مردم و حتی دولت عراق بنگرید. 
آن ها هم مانند ما در حال مســابقه گذاردن هستند، البته برای عقب 
نماندن از خدمت به زائران و راهپیمایان اربعین حسینی.همه چیز در 
این بیست روز رایگان است و ارزشمندترین داشته هایشان را در طبق 
اخلاص گذاشته و ملتمسانه از شما درخواست دارند آن را بپذیرید.هر 
چه دارند را تقدیم می کنند. تا شاید به برکت حضور زائران حسینی 
مشمول رحمت الهی و شفاعت حســین )ع(و برکات حاصل از این 

عمل مخلصانه گردند.
بهای ناوگان حمل و نقل زمینی ما با دســتور مستقیم مسئولان در 
ایــن ایام دو برابر؛ ولی در آن ســوی مرز بدون کمترین تغییری این 
جابهجایی مسافران از مرز تا شهرهای زیارتی انجام می شود. آیا آن ها 
عقلشــان نمی رسد که در این دوره قیمت ها را دو یا سه برابر کنند ؟ 
این افزایش قیمت ایرانی در حالی است که برخی صاحبان خودرو های 
شخصی عراقی، با حضور در مرز به حمل زائر اباعبدالله)ع( به صورت 

رایگان می پردازند.
به محض اینکه بوی پول از جایی به مشام می رسد، عده ای دلسوز و 
سینه چاک پیدایشان شده و شیفته خدمت به مردم عاشقی می شوند 
که مجبور به هزینه های ابداعی و اختراعی این ســینه چاکانِ از راه 
رســیده اند. گروه های خلق الساعه ای که در قالب کارگزار و کارفرما و 
خدمتگزار با هم برای ســهم خواهــی از این حجم انبوه پول و دینار 

مسابقه می گذارند.
 بیمه زائران اربعین یک عنوان زیبا و دلرباست، اما وقتی بدانی توسط 
کانون بازنشســتگان حج و زیارت که در قالــب کارگزاری بیمه، 17 
درصد پول های دریافتی بابت بیمه سفر اربعین را سهم خود کرده اند، 
شــاید حال خوبی به شما دســت ندهد.زائر اربعین و مسافر کربلا، 
توریست آنتالیا و ساحل دریا نیست که اگر هم بود نمی شود و نباید 
به او ظلم و اجحاف کرد. از وجوه دریافتی بیمه ســفر اربعین در سال 
گذشته چه میزان صرف هزینه های زائران و جبران خسارات و حوادث 

یا فوت شد ؟
چرا نباید به جهت اثبات طمع نداشتن به جیب زائران و خودگردان 
بودن این سفر مقدس، درآمد پارسال را صرف بیمه امسال آنان کرد؟ 
ما همه شرمنده ایم. شــرمنده این نوع نگاه غلط برخی مسئولان به 

مقوله اربعین و مسافران اربعین.
در یکی از ســفرهای اربعین مادری را دیدم که در گوشه ای از مسیر 
بــا چادر و پوشــش مندرس و کهنــه ای که داشــت، از دور مراقب 
دختربچه اش بود که ظرف آبی در دست چشم انتظار لبان تشنه زائران 
ابا عبدالله)ع( برای ســیراب کردنشان بود. این ظرف آب تمام دارایی 
این مادر و دختربچه فقیر بود. به یقین او یکی از ثروتمند ترین بندگان 
خدا و عاشقان شهید کربلاست. راستی عراقی ها نمی توانند به جای 
متحمل شــدن هزینه های اطعام روزانه 20 میلیون زائر و مسافر، به 
فکر درآمدزائی از خیل راهیان دیار نینوا باشند ؟ می دانید چه درآمدی 

می توانند کسب کنند ؟ 
ما حق داریم در مســیر و در هر گام که بر می داریم شرمنده باشیم. 
شرمنده اینکه چرا برخی مسئولان ناآگاه ما سعی ندارند این حرکت 
مردمی و خودجوش همچنان پاک و بی آلایش از گزند مبتلا شــدن 
به آلودگی های دنیایی مبرا بوده و در همان مســیر مســتقیمی که 
معصومین و وارثان پس از حســین )ع( برای ما ترسیم کرده اند باقی 

بماند؟
کاش می شد یک دوره آموزش فشرده و کوتاه مدت از کلاس عاشقی 
در طول مسیر راهپیمایی اربعین را برای این دسته از مدیران وطنی 
برگزار کرد. شاید حضور آنان و دل دادن به نوای اربعین حسینی که 
در وجب به وجب این راه جاری و از رفتار و کردار مخلصانه میزبانان 
عراقی دیده و شنیده می شود، بهترین شیوه آموزش در کلاس درس 

امام حسین )ع( باشد.
سود واقعی راهپیمایی اربعین نه همین چند دلار و دینار و ریالی است 
که با هزار ترفند و توجیه از هموطنان عاید خزانه یا بخش خصوصی 
می شــود. اگر فقط اکتفا به سهم دنیای خود از سود زیارت اربعین و 
راهپیمایی آن کنیم و از سهم آخرت و آنچه خدا می بخشد و می دهد 
چشم بپوشیم، باز هم با میلیاردها دلار و ریال نمی شود آن را خرید و 
به سلامت جامعه در اجرای اهداف شرع مقدس و مصونیت روح و جان 

جوانان این کشور اسلامی هدیه کرد.

یادداشت

3000737274
سامـانـه پیـامکـی  صـفـحه اجـتماعی

 انتقادها، پیشنهادها و ایده های خود را از طریق  این پیامک 
به گروه اجتماعی ارسال فرمایید.

جامعه: دبیر ستاد مرکزی اربعین حسینی گفته است: با توجه 
به عدم اعلام آمادگی عــراق برای تردد زائران اربعین از مرز 
خسروی تا اطلاع ثانوی ســفر از این مرز به عتبات ممنوع 

می باشد.

 منتظر نظر عراقی ها هستیم
مجید آقابابایی به ایرنا گفته است: از سوی ما مشکل خاصی 
وجود نــدارد و تنها منتظر اعلام رســمی دولت عراق برای 

بازگشایی این مرز هستیم.
وی از نشست مشترک ســفارت ایران و وزارت کشور عراق 
برای بررسی آخرین تحولات مرزی خبر داده و اینکه در این 

نشست زمان بازگشایی مرز خسروی اعلام خواهد شد.
وی همچنین خبر داد:تعداد اندکی از زائران که برای تسریع 
در سفر زیارتی به عتبات عالیات ویزای خو د را از مراکز غیر 
رســمی و غیر معتبر دریافت کرده بودند و قصد تردد از مرز 
شلمچه را داشته اند با بن بست مواجه شده اند چرا که مدارک 

سفر آن ها جعلی و غیر معتبر بود.
محســن نظافتی مدیرکل عتبات ســازمان حــج و زیارت 
می گوید: از شنبه هفته گذشته که رابطه دلار و روادید حذف 

شــد و مبلغ 170 هزار تومان به جای مبلغ ارزی قرار گرفته 
است همه دستگاه ها منتظر مجوز رسمی از کشور عراق بودند 

که این چشم به راهی کمی طول کشید.
از سوی دیگر سخنگوی ســتاد مرکزی اربعین درباره عدم 
بازگشــایی مرز خسروی اظهار کرده است: این مرز موقتاً باز 

نشده است و تا روز دوشنبه نهایتاً بازگشایی می شود.
شهریار حیدری به تسنیم گفته است: تمامی زیر ساخت ها در 
آنسوی مرز خسروی آماده شده است و عراقی ها نیز هماهنگی 
لازم برای راه اندازی موکب ها و زیرســاخت ها را داشته اند اما 
یکی از دلایل باز نشــدن به کم کاری در اســتقرار نیروهای 

عراقی در پایانه صفر مرزی باز می گردد.

 عراق نمی تواند روادید را لغو کند
 میرمسعود حسینیان، سرکنسول جمهوری اسلامی ایران در 
عراق نیز گفته است: طرف عراقی آمادگی لغو روادید را ندارد 
و نباید این مســئله را بر گردن دولت ایران بیندازند؛ این کار 
طی سال ها در حال پیگیری است. طرف عراقی دلایلی مانند 

درگیری با داعش و ناامنی های موجود را مطرح می کنند.
سرکنسول جمهوری اسلامی ایران در عراق نیاز طرف عراقی 

به هزینه اخذشده درروند صدور ویزا برای تأمین زیرساخت ها 
را از دلایل دیگر برشــمرد و افــزود: طرف عراقی همچنین 
مسئله زیرساخت ها را مطرح می کند. هر کشوری قانونی دارد 
و بنده نیز در خاک عراق می توانم به یک عراقی ویزا بدهم و 

به دیگری ندهم.

 از مرز شلمچه چه خبر
خبرگزاری فارس نیــز گزارش داده اســت ظرف چند روز 
گذشته تعداد اندکی از زائران که برای تسریع در سفر زیارتی 
به عتبات عالیات ویزای خود را از مراکز غیر رســمی و غیر 
معتبر دریافت کرده بودند با برخی مشکلات در تردد به آن 

سوی مرزها مواجه شده اند.
گزارش های دیگر از مرز شلمچه حاکی از آن است که زائران 

برای عبور از این مرز باید عوارض خروج از مرز را بپردازند.
عبدالله کعبی قائم مقام ســازمان منطقه آزاد اروند در توجیه 
این مســئله به خبرگزاری تســنیم عنوان داشــته اســت: 
عوارض خروج از مرز شلمچه مســتند به قانون و به منظور 
ایجاد زیرســاخت های لازم و ارائه خدمات شایسته به زائران 

حسینی)ع( اخذ می شود.

به گفته وی سازمان منطقه آزاد اروند فقط مجری است و در 
دریافت مبالغی که به این عنوان اخذ می شود نقشی ندارد.

این در حالی است که پیش تر برخی از زائران در مرز شلمچه 
نســبت به دریافت عوارض از زائران اربعین حسینی گلایه 
کردند و خواهان حذف این مبلغ مانند سال های گذشته در 

ایام اربعین شدند.
خبر دیگر اینکه مدیرعامل سازمان منطقه آزاد اروند از حذف 

ویزا برای اتباع خارجی خبر داده است.
اسماعیل زمانی در نشستی خبری با عنوان اطلاع رسانی در 
خصوص خدمات ضروری به زائرین اربعین حسینی در مرز 
شلمچه گفت: پس از اربعین اتباع خارجی می توانند بدون ویزا 
وارد منطقه آزاد اروند شــوند و این مسئله برای اتباع عراقی 
ویژه تر خواهد بود. چرا که بصره با جمعیت حدود پنج میلیون 
نفری در مجاورت اروند قــرار دارد و اتباع حتی می توانند از 

مسیر زمینی نیز خود را به اروند برسانند.

پس از گرانی روادید و بلیت ها اتفاق افتاد

سرگردانیزائراناربعیندرمرزها

دبیرکمیسیونآموزشمجلس: عضوکمیسیونبهداشتودرمانمجلس:رئیسسازمانثبتاسنادخبرداد:

دانشگاه فرهنگیان 
بدون رئیس اداره می شود

افزایش ۶ درصدی 
طلاق در کشور

عملکرد وزارت بهداشت در ساماندهی کمپ های 
اعتیاد راضی کننده نیست

فارس: دبیر کمیسیون آموزش مجلس با بیان اینکه دانشگاه فرهنگیان در کما 
به سر می برد، گفت: باید رئیسی برای این دانشگاه انتخاب شود که بتواند نیازهای 
آموزش و پرورش را بشناســد و سیاســت زده نباشد. حجت الاسلام و المسلمین 
علیرضا سلیمی در خصوص »بلاتکلیفی ریاست دانشگاه فرهنگیان«، اظهار داشت: 
متاســفانه سالیان سال است این دانشگاه بدون رئیس رها شده است و اداره این 
دانشگاه مهم با سرپرست، ظلم به آموزش و پرورش است. وی ادامه داد: این رویه 
قطعاً بر خلاف قانون است چرا که حداکثر 6 ماه می تواند این دانشگاه با سرپرست 
اداره شــود و تعجب آور است که شورای عالی انقلاب فرهنگی به این قصه هیچ 
ورودی پیدا نکرده و بیانیه و تذکر نمی دهد. وی افزود: متاسفانه مدیریت حاکم بر 
این دانشگاه، دانشگاه را به کما برده و این دانشگاه در حالت کماست. وی گفت: 
186 هزار نیرو برای آموزش و پرورش نیاز داریم اما این دانشــگاه نتوانسته است 
ایــن تعداد نیرو را تربیت کند و با چالش جدیدی در خصوص جذب نیرو مواجه 

هستیم.

مهر: رئیس ســازمان ثبت اسناد از کاهش 3درصدی ازدواج و افزایش 6درصدی 
طلاق در کشــور خبر داد. احمد تویســرکانی در نشست خبری با خبرنگاران با 
اشاره به آرشیو کردن اسناد گفت: 360 میلیون برگ از پرونده ها اسکن و به فایل 
الکترونیک تبدیل شــده است. وی افزود: در شــش ماهه گذشته 16 هزار مورد 
بازرسی از مجموعه سازمان ثبت و دفاتر اسناد رسمی انجام شده است. 506 نفر 

هم مامور به بازرسی شدند و تخلفاتی هم کشف شده است.
تویسرکانی اظهار داشــت: 15 نفر از دفتریاران سلب صلاحیت دائم و 225 نفر 

انفصال موقت داشتند عمده تخلفات هم دریافت وجه اضافه بوده است.
تویسرکانی به آمار ثبت ازدواج اشاره کرد و گفت: در شش ماه اول سال، 351 هزار 
ازدواج ثبت شــده که 3درصد کاهش داشته است. 87 هزار و 380 مورد طلاق 
ثبت شده که 6 درصد افزایش داشته است. تویسرکانی در خصوص آمار ممنوع 
الخروج ها و ممنوع المعامله ها گفت: در شــش ماهه امســال 3هزار و 942مورد 

ممنوع المعامله بودند. و هزار و 293 نفر هم از این ممنوعیت خارج شدند. 

جامعه: عضو کمیسیون بهداشت و درمان با بیان اینکه توقف فعالیت کمپ های 
غیرمجاز با مشارکت سیستم قضایی امکان پذیر است،گفت: اتفاقات بسیاری در 
کمپ های غیرمجاز رخ می دهد. همایون هاشمی گفت: ارایه مجوز برای فعالیت 
کمپ ها و نظارت برعملکرد این مراکز برعهده سازمان بهزیستی و وزارت بهداشت 
قرار دارد، اما تاکنون بهزیستی بیشــتر از وزارت بهداشت و درمان اقدامات لازم 
را برای ســاماندهی کمپ ها انجام داده اســت. وی افزود: متاســفانه کمپ های 
غیرمجاز برای اخذ مجوز به سازمان مربوطه مراجعه نکرده و اقدامات لازم را انجام 
نمی دهنــد، بنابراین یکی از نگرانی های حال حاضر درجامعه فعالیت کمپ های 
غیرمجازی اســت که درآنها اتفاقات نگران کننــده رخ می دهد؛ درگام اول باید 
شرایط را برای دریافت مجوز برای این گروه از کمپ ها فراهم کرد. این در حالی 
است که انوشیروان محسنی بندپی رئیس سازمان بهزیستی به خبرگزاری مهر 
گفته اســت عملکرد کمپ های ترک اعتیاد بهبود یافته و در حال حاضر تعداد 

کمپ های غیرمجاز کاهش یافته است.

* سید حسین میربهرسی

جای خالی لایحه حمایت از سالمندان 

گسترش سالمند آزاری 
نگران کننده است


	9
	10
	11
	12
	13
	14
	15
	16 new new new

